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دستیار ویژه وزیر راه:

چینی ها برای ساخت 
مسکن به ایران می آیند

عرضه خودرو 
در بورس منتفی نیست

کالاهای غیراستاندارد از سطح 
بازار جمع آوری می شود
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سرمقاله

تسهیل دسترسی دانش بنیان ها 
به بازارهای جهانی 

بــرای توســعه صــادرات 
محصــولات دانــش بنیان 
اقداماتــی باید در دســتور 
کار قرار بگیرد. مشــکلات 
 شــرکتهای دانش بنیان از لحاظ توســعه روابط 
بین الملل باید مرتفع شود. راهکارهایی باید برای 
دسترسی به بازارهای بین المللی تعریف و اقدامات 
در این راستا به صورت جدی پیگیری شود.  برای 
رفع مشــکلات در بخش ارتباطات مالی به دلیل 
وجود تحریم ها، می بایســت فناوری های جدید 
جایگزین ابزاری مانند سوئیفت شود. به عنوان مثال 
از فناوری جدید کریپتو استفاده شود. البته استفاده 

از فناوری های...

  محمدجعفــر نعنــاکار، 
کارشناس فناوری
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تحقق ۸ وعده ارتباطی رئیس جمهور 

سال آینده به ۱۰ میلیون 
پوشش فیبرنوری می رسیم

شرکتهای نوپا کالاهایی با ارزش افزوده با لا تولید می کنند

رشد صادرات غیرنفتی با محصولات دانش بنیان
صفحه3
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گمرک  تخصصی فناوری اطلاعات ایجاد می شود
ممنوعیت   خرید   خدمات   مشابه   غیر  داخلی   در حوزه فناوری   اطلاعات

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ان شاءالله 
سال آینده سالی ویژه برای طرح فیبر نوری خواهد 
بود و تلاش  ما این است که به ۱۰ میلیون پوشش 
دســت پیدا کنیم. به گــزارش وزارت ارتباطات، 
همزمان با فرا رســیدن ۲۱ اســفند ماه مصادف با 
یکصد و چهل و ششمین ســالروز تاسیس وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشــار پیامی این 
روز را تبریک گفت. متن پیام عیسی زارع پور بدین 
شرح اســت: »به نام خدا، امروز ۱۴۶ امین سالروز 
تاسیس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است. 
وزارتخانــه ای که ابتدا با عنــوان »وزارت تلگراف« 
متولد شــد. این وزارتخانه اگرچه در بدو تاسیس 
با ارائه خدمات تلگراف و بعداً پســت متولد شد اما 
امروزه به یکی از مهمترین وزارتخانه های کشــور 
تبدیل شده و طیف وسیعی از ماموریت ها از تامین 
زیرســاخت های ارتباطی در اقصی نقاط کشور تا 
توســعه کاربردهای فناوری اطلاعات، هوشــمند 
سازی دولت، توسعه صنعت فضایی، توسعه اقتصاد 
دیجیتال و ارائه خدمات با کیفیت را بر عهده دارد. 
من هم به همین مناســبت از این فرصت استفاده 
می کنم تا اشاره ای بســیار کوتاه به دستاوردهای 
وزارتخانه در یک سال گذشته داشته باشم: به لطف 
الهی در یک سال گذشته در حوزه توسعه شبکه ملی 
اطلاعات به عنوان زیرساخت اصلی فضای مجازی 
کشور، پیشــرفت های قابل توجهی صورت گرفته 
اســت به گونه ای که بر اســاس ارزیابی مرکز ملی 
فضای مجازی، درصد پیشرفت این طرح ملی از ۲۳ 
درصد در ابتدای دولت به ۵۷ درصد در ابتدای بهمن 
ماه رسیده است و هم اکنون نیز به حدود ۶۰ درصد 
رسیده است. امسال زیرساخت های حقوقی، مالی و 
قانونی لازم برای شروع طرح ملی اجرای فیبرنوری 

منازل و کسب و کارهای...

اجتماعی

معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران از اجرای 
برنامه های نوروزی شهرداری تهران از افطار تا سحر 
خبر داد. امین توکلی زاده با اشاره به تقارن ماه رمضان 
وعید نوروز در مورد ویژه برنامه های عیدانه شهرداری 
تهران گفت: این تقارن بهار در بهار است و ویژه برنامه 
های متعددی برای نوروز و رمضان داریم. وی با بیان 
اینکه طرحی تحت عنوان »بهار ایــران« برای اجرا 
داریم، اظهار کرد: مجموعه های مناســبت های شاد 
ملی و مذهبی در این برنامه دیده شــده است که به 
صورت مداوم رویکردهای جشنواره ای در سطح  شهر 
تهران داشته باشیم و بر همین اساس از آنجایی که 
نوروز، رمضان و شعبان مملو از اعیاد بزرگ و... است 
در این بسته گنجانده شده است. توکلی زاده با تاکید 
بر اینکه ماه رمضان در عمده کشورهای اسلامی جزو 

شادترین ماه هاست و تمام تلاش ما نیز این است که 
یک ماه شاد و با  نشاط توأم با معنویت در سطح شهر را 
تجربه کنیم، گفت: به مراکز ابلاغ شده است که مراسم 
و برنامه های خود را بگونه ای طراحی کنند که از افطار 
تا سحر رخدادهای ویژه داشته باشیم. معاون فرهنگی و 
اجتماعی شهرداری تهران با بیان اینکه عمده رخدادها 
بعد از افطار خواهد بود، افزود: ما موافق زیست شبانه 
در طول سال نیستیم چرا که  زندگی مردم و سبک 
زندگی آنها را دچار اختلال می کند؛ اما در ماه مبارک 
رمضان، متفاوت است و در زیست شبانه به این دلیل 
که مردم روزه دار نتوانسته اند از مراکز و برنامه ها بهر 
مند شوند، این امکان هست که بعداز افطار از مجموعه 
های شهرداری بازدید کرده و برگزاری جشنواره ها نیز 

به بعد از افطار موکول شده است.

ساترا به مناســبت ایام  نوروز و به منظور حمایت از 
رسانه های صوت  و تصویر فراگیر در فضای مجازی 

بسته محتوایی ویژه ای عرضه می کند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی، 
ساترا به مناسبت فرا رسیدن نوروز ۱۴۰۲ و به منظور 
حمایت از رســانه های صوت و تصویــر فراگیر در 
راستای عرضه محتوای مناســب برای خانواده ها، 
بسته محتوایی نوروز ۱۴۰۲ شامل آثار تولیدی برتر 
شبکه های صدا و سیما را در دو بسته ویژه خانواده ها و 
مخاطبان کودک در اختیار رسانه های دارای مجوز از 

ساترا قرار می دهد. در قالب این بسته عیدانه، محتوای 
آثاری همچون ســریال های »نون خ )فصل یک(«، 
»نوروز رنگی« و »دردسرهای عظیم )فصل یک(«، 
برنامه »دورهمی )فصل چهار(«، مســابقه »عصر 
جدید )فصل دوم(«، دوربیــن مخفی »مخفیلم«، 
فیلم ســینمایی »دوندگان«، انیمیشن »دوری« و 
برنامه ترکیبی »خاله شــادونه- فرزندان ایران« در 
اختیار سکوهای دارای مجوز از ساترا قرار می گیرد. 
متقاضیان می توانند به منظور دریافت این بسته های 
محتوایی یا کســب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

۸۸۳۴۵۱۹۹ داخلی ۴۴۸ تماس بگیرند.

نشست رسانه ای مدیرعامل صندوق اعتباری هنر 
از مجموعه های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
منظور تشــریح عملکرد این نهاد در سال ۱۴۰۱ و 
تبیین برنامه های پیش رو برگزار شــد. سید مجید 
پوراحمدی مدیرعامل صندوق اعتباری هنر به همراه 
تعدادی از مدیران این مجموعه ضمن ارائه گزارشی از 
روند فعالیت های این نهاد مرتبط با وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی به تبیین برنامه های آینده پرداختند.

پوراحمدی ضمن ارائه گزارشی از روند فعالیت های 
صندوق اعتبــاری هنر در ســال ۱۴۰۱ بیان کرد: 
مجموعه صندوق اعتباری هنر بر اساس فعالیت ها 
و برنامه ریزی های ســال ۱۴۰۱ برنامه های خود را 
پیش برد. با توجه به اینکه شما عزیزان هم در جریان 
فعالیت های ما هستید می دانید که عمده کارهای 
ما مبتنی بر حمایت از اصنــاف مختلف فرهنگ و 
هنر و فعالان قرآن و عترت اســت. بزرگوارانی که 
بخش عظیمی از آنها اکنون عضو صندوق هستند. 
خوشــبختانه در ســال ۱۴۰۱ هم با اصلاح روند 
عضویت با توجه به نواقصی که قبلًا وجود داشت و 
هم تشکیل کارگروه های عضویت که در استان ها با 
حضور مدیران کل ارشاد استان ها، کارشناسان خبره 
فعالیت های هنری و نماینــدگان صندوق صورت 
گرفت، شرایط بهتری برای عضویت برنامه ریزی شد.
وی با اشــاره به برخی فعالیت هــای کارگروه های 
مستقر در شهرســتان ها برای تسهیل در عضویت 
اصحاب فرهنــگ و هنر در تهران و شهرســتان ها 
توضیح داد: خوشبختانه این کارگروه ها روند خوبی را 
برای ما داشت و خوشبختانه ۱۴ هزار نفر به مجموعه 
صندوق اعتباری هنر اضافه شدند. بر همین اساس 
بیش از ۹۷ هزار نفر اکنــون عضو صندوق اعتباری 
هنر هستند. البته در این مدت برخی از افراد بودند 
که به دلیل عدم سابقه روشــن فرهنگی هنری از 
مجموعه صندوق حذف شدند. این در حالی است که 
تعدادی از هنرمندان هم بودند که متاسفانه دار فانی 
را وداع گفتند و نامشان از صندوق حذف شد. ما در 
بحث پالایش تحت هیچ شرایطی هنرمندی را حذف 

نکردیم ما به دنبال حذف کسانی هستیم که واقعاً 
هنرمند نیستند. در این زمینه بیش از ۱۵۰ نفر که با 
جعل سند اسنادی را بارگذاری و از خدمات صندوق 
استفاده کردند شناسایی شده و از فهرست صندوق 
حذف شــدند. در این زمینه اگر کسی ادعایی دارد 

حتماً برخورد است.
مدیرعامل صندوق اعتباری هنری ضمن تشــریح 
خدمــات ارائه شــده در طرح هــای حمایتی این 
مجموعه اظهار کرد: ما در ســال جاری توانستیم 
بیش از ۱۰ هزار نفر را به جمع بیمه شــدگان بیمه 
تامین اجتماعی اضافه کنیم که در این میان ۲۴۰ 
میلیارد تومان یارانه دولتی به صورت کلی توســط 
صندوق به عنوان بیمه پرداخت شــده است. البته 
در ابتدای سال مزد مبنا بیش از ۵۷ درصد افزایش 
پیدا کرد. به همین اندازه هزینه های پرداختی ما در 
سهم بیمه افزایش شــد که د راین زمینه به واسطه 
تلاش های صورت گرفته بیش از ۵۴ هزار نفر اکنون 
بیمه تامین اجتماعی هستند و بسیار خوشحالیم که 
بزرگوارانی به واسطه بیمه تامین اجتماعی صندوق 
اعتباری هنر اکنون به مرحله بازنشستگی رسیده اند 
و می توانند از میوه با برکت جمهوری اسلامی ایران 

استفاده کنند.
پوراحمدی ضمن ارائه گزارشی از روند معرفی اسامی 
هنرمندان و اصحاب فرهنگ و هنر و فعالان قرآن و 
عترت به بیمه تامین اجتماعی و دشواری هایی که 
در حــوزه تامین منابع وجود داشــت، توضیح داد: 
مهم ترین خدمتی که صنــدوق می تواند به جامعه 
فرهنگ و هنر بدهد موضوع سلامت و بیمه ها هست 
و هرچه قدر بتوانیم این رونــد را افزایش بدهیم به 
توفیقات زیادی دســت پیدا کردیم. از سوی دیگر 
ما چه در حوزه بیمه تامین اجتماعی و چه در بیمه 
تکمیلی بخشــی از حمایت ها را به صورت رایگان 
انجام می دهیم که در این راستا سهم خود هنرمند 
هم به واسطه صندوق پرداخت می شود و چون عضو 
خانواده ما هســتند ما با افتخار این عزیزان را تحت 

پوشش قرار می دهیم.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفــت: آمادگی داریم 
موضوع تبادل زندانیان با آمریکا به عنوان یک موضوع 
انسانی صورت گیرد. مشــکلات فنی طرف آمریکایی 
در این زمینه به خودش ارتباط دارد. ناصر کنعانی طی 
نشست خبری در پاسخ به سوالی در خصوص اظهارات 
دیروز وزیــر امور خارجه کشــورمان و واکنش آمریکا 
نسبت به آن، گفت: در ارتباط با موضوع زندانیان وزیر 
امور خارجه دیروز در گفتگوی رسانه ای به این موضوع 
اشاره کرد و من نیز بعد از واکنش تعجب برانگیز طرف 

آمریکایی در این رابطه توضیحات تکمیلی را ارائه دادم.
وی افزود: برای ما آنچه مورد اهمیت است این است که 
روند مذاکرات باید منجر به نتایج عملی شود. جمهوری 
اسلامی ایران بارها تاکید کرده و در عمل نشان داد به 
عنوان بهترین مسیر برای حل و فصل اختلافات و رفع 

مشکلات، به مذاکرات اعتقاد راسخ و عملی دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تصریح کرد: در 
ارتباط با زندانیان و بقیه مسائل مرتبط با دولت آمریکا آن 
طور که بارها اشاره شده، گفتگوها و مذاکرات از طریق 
واسطه ها ادامه داشــته و دارد. در برخی از موضوعات 
از جمله موضــوع زندانیان ما قبلًا به توافق رســیدیم. 
همانطور که قبلًا اعلام شد، در ماه مارس سال میلادی 
گذشته توافق مکتوبی شکل گرفت و از سوی نماینده 
رســمی دولت آمریکا امضا شــد. آمریکایی ها در یک 
مرحله پذیرفتند که بدون ارتبــاط با پرونده مذاکرات 
رفع تحریم ها این کار انجام شود و مبادله صورت گیرد 
اما در مقطع دیگری متأســفانه آن را به روند مذاکرات 

هسته ای گره زدند.
وی افزود: به هر حال ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران 
همان طور که اعلام کردیم آمادگــی داریم این کار به 
عنوان یک موضوع انسانی صورت گیرد. مشکلات فنی 
طرف آمریکایی در این زمینــه به خودش ارتباط دارد. 
بنابراین گمان می کنیم در صورت برخورد واقع بینانه 
طرف آمریکایی، موضوع مبادله زندانیان به عنوان یک 

موضوع کاملاً انسانی قابل انجام است.
کنعانی گفت: در خصوص مذاکــرات رفع تحریم ها، 
با توجه به سوءســابقه عدم التــزام و پایبندی دولت 
آمریکا، برای جمهوری اسلامی ایران تضمین های قابل 
راستی آزمایی جهت کسب اطمینان از پایبندی دولت 

آمریکا به هرگونه توافق جدید ضروری است.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان در پاسخ به 
سوالی در خصوص توافق میان ایران و عربستان سعودی 
گفت: شاهد یک توافق بسیار مثبت به دو کشور ایران 
و عربستان با میزبانی و ابتکار عمل دولت چین برای از 
سرگیری مناسبات دو کشور هستیم. عملاً با بیانیه امضا 
شده و اعلام شده و منتشــر شده در پکن، ما در مرحله 
بازگشت روابط سیاسی دو کشور ایران و عربستان قرار 
گرفتیم. توافق حاصل شده نیز حاصل نتیجه تقریباً یک 
ســال و نیم تلاش های دیپلماتیک برای کسب نتیجه 

مطلوب بوده است.
وی افزود: ما دوره های مختلفی از گفتگوی دوجانبه میان 

ایران و عربستان با نقش آفرینی و میزبانی مثبت برخی 
کشورها از جمله عراق و همچنین در نشست دوجانبه به 

میزبانی عمان بودیم.
وی افزود: در جریان سفر آقای شیء به عربستان و آقای 
رئیسی به پکن گفتگوها و مشورت های دیپلماتیک میان 
تهران و پکن ها انجام شد و پیشنهاداتی مطرح بود. ایده ای 
از طرف چین مطرح بود که همزمان با سفر آقای رئیس 
جمهور به این کشــور، نمایندگانی از دو کشور ایران و 
عربستان سعودی در پکن در حاشیه سفر رئیس جمهور 
نشست های دوجانبه داشته باشند و در خصوص روابط 

دوجانبه به تصمیم پیگیری و نتایج جدید برسند.
وی افزود: طرف ایرانی با حســن نیت برای اینکه روند 
دیپلماتیک برای بازگشت روابط سیاسی دو کشور به 
ریل طبیعی محقق شود با موضوع موافقت کرده بود، اما 
معتقد بود با توجه به اهمیت سفر دوجانبه و موضوعات 
مختلف، دیدار طرف های ایرانی و عربستانی را در بازه 

زمانی مناسب دیگری موکول کنیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تصریح کرد: 
در همین راستا در زمان حضور رئیسی در پکن در دیدار 
خصوصی رئیس جمهور ایران و چین در خصوص این 
موضوع گفتگو شد و آقای شیء پیام را به رئیس جمهور 
کشــورمان منتقل کرد. علاوه بر گفتگوهای دو رئیس 
جمهور گفتگوهای وزرای امور خارجه ایران و چین نیز به 
تفصیل در این زمینه انجام شد و ابعاد موضوع مورد توافق 
قرار گرفت اما به دلیل اینکه بخش مهمی از موضوعات در 
گفتگو ها مرتبط با مسائل و مشکلات امنیتی بود، توافق 
شد که گفتگوی جدید در سطح بالاتر از گفتگوهایی که 
قبلًا در بغداد انجام شــده بود، صورت گیرد، در همین 
چارچوب قرار شد در ســطح دبیر شورای عالی امنیت 

ملی ایران و همتای خوو انجام شود.
وی افزود: در ترکیب تیم مذاکره کننده دیگر مسئولان 
ذیربط سیاسی، امنیتی و نظامی از جمله دو مدیر کل 
سیاسی ذیربط وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 

ایران حضور داشتند.
کنعانی گفت: خوشبختانه حســن نیت در دو طرف 
وجود داشــت و همچنین با نقش آفرین بسیار مثبت 
دولت چین طرفین در این نشست به از سرگیری روابط 
دو کشــور رســیدند و توافق در این زمینه انجام شد و 
توافق این بود که بلافاصله بعد از امضای بیانیه مشترک 
سیاسی دو کشور، روابط از سرگرفته شود و حداکثر تا 
ســقف دو ماه بعد از امضای این بیانیه سفارتخانه های 
دو کشــور در تهران و ریاض و سرکنسولگری های دو 
کشور در جده و مشهد بازگشایی شود و این روند اجرای 
خودش انجام خواهد شد. وی افزود: در همین چارچوب 
وزارتخانه های خارجه دو کشــور در حال فراهم کردن 
مقدمات تماس و دیدار وزرای خارجه ایران و عربستان 
هستند و ما امیدواریم که با همین حسن نیتی که وجود 
دارد این دیدار در آینده بسیار نزدیک شکل گیرد و روند 
اجرای توافق انجام شود. کنعانی تاکید کرد: مانعی برای 

گفتگوی وزرای خارجه در دو کشور وجود ندارد.

مدیرعامل سازمان تدارکات پزشکی از تولید داروهای 
جدید دیابت در سال آینده توسط هلال احمر خبر داد. 
علیرضا عسگری مدیر عامل شرکت تدارکات پزشکی 
در نشست خبری اظهارداشت: در زمینه کشت گیاهان 
دارویی قرادادهایی با برخی استان ها منعقد شد و به 
این موضوع گسترده پرداخته شده و در زمینه اشتغال 
آفرینی نیز حائز اهمیت اســت. وی افزود: در سال 
۱۴۰۲ دمنوش و عصاره ها را فراگیرتر در مراکز عرضه 
خواهیم داشت. مدیرعامل شرکت تدارکات پزشکی 
ادامه داد: ۵ شعبه جدید در استان های گلستان، یزد، 
قم، بوشــهر و ارومیه به مجموعه تدارکات پزشکی 
افزوده خواهد شد. عسگری با اشاره تأمین و واردات 
واکسن سرخجه گفت: همچنین سازمان تدارکات 
پزشکی در جهت واردات واکسن مننژیت با توجه به 
احتمال از سرگیری سفرهای حج وو اعزام کاروان به 

عربستان گام های برداشته است.
وی گفت: در حوزه تأمین صافی دیالیز، آنژیوکت، سرم 

و داروهای بیهوشــی اقدامات زیادی صورت گرفته و 
در سال آینده تولید داروهای جدید در زمینه دیابت 
خواهیم داشت. وی گفت: در سال جاری تولید آنتی 
بیوتیک افزایش ۵ برابری داشته و کارخانه های مربوطه 
۳ شیفته مشغول فعالیت بوده اند. همچنین در سال 
جاری بیش از ۵ میلیون کپسول و ۱۵ میلیون مایعات 
دارویی مانند انواع شربت توسط هلال احمر تولید شده 
است. عسگری از افزایش مراجعات به داروخانه های 
هلال احمر خبر داد و گفت: این داروخانه ها در تأمین 
داروهای تک نســخه ای نقش مهمی داشــته است 
و همچنیــن در حال حاضر در مــورد تأمین، تهیه و 
دپوی داروهای استراتژیک ملی با هماهنگی سازمان 
غــذا و دارو اعــلام آمادگی می کنیم و در خواســت 
حمایت های لازم در این زمینه داریم. وی با اعلام اینکه 
محدودیتی بــرای واردات دارو نداریم، گفت: از همه 
 پتانسیل های بین المللی هلال می توانیم در این زمینه 

بهره مند شویم.

رییــس مرکز مشــارکت های مردمی، موسســات 
غیردولتی و توانمندسازی سازمان بهزیستی کشور 
با اشاره به تعهد سازمان برای ایجاد ۶۴ هزار فرصت 
شغلی در سال جاری اظهار کرد: بهزیستی قصد دارد 
در صورت تامین تسهیلات بانکی مورد نیاز در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲، حدود ۱۰۰ هزار فرصت شغلی 
ایجاد کند که در این راستا به ۱۵ هزار میلیارد تومان 

اعتبار نیاز است.
علی ربوبی با بیان اینکه در ســال ۱۴۰۱ براســاس 
جز یک بند ب تبصره ۱۶ قانون بودجه، در راســتای 
اشتغال زایی ۱۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای سازمان 
بهزیستی در نظر گرفته شــد، اظهارکرد: این رقم از 
ســوی بانک مرکزی به ۱۶ بانک ابلاغ شد و سازمان 
بهزیستی توانســت حدود ۶۸ درصد این منابع را با 

مشارکت بانک های عامل در راستای اشتغال جمعیت 
هدف جذب کند. وی با اشــاره به اینکه ۱۵ بانک با 
سازمان بهزیســتی همکاری خوبی داشتند، گفت: 
در این میان بانک ملی که باید ۱۵۰۰ میلیاردتومان از 
این منابع را تامین می کرد، هیچ رقمی پرداخت نکرده 
است. رییس مرکز مشارکت های مردمی، موسسات 
غیردولتی و توانمندسازی سازمان بهزیستی کشور با 
بیان اینکه برنامه سازمان بهزیستی برای اشتغالزایی 
در ســال ۱۴۰۱ ایجاد ۶۴ هزار فرصت شــغلی بود، 
گفت: باتوجه به آمارهای ثبت شــده در سامانه ملی 
رصد اشتغال کشور، سازمان بهزیستی موفق به ایجاد 
بیش از ۷۷ هزار فرصت شغلی شد. امید است بتوان در 
سال ۱۴۰۲ نیز فرصت های شغلی زیادی برای جامعه 

هدف ایجاد کنیم.

آماده تبادل زندانیان با آمریکا هستیماجرای برنامه های نوروزی پایتخت از افطار تا سحر

محدودیتی برای واردات دارو نداریم

برنامه بهزیستی برای ایجاد ۱۰۰ هزار فرصت شغلی 

سياسیفرهنگی 

»دورهمی« مهران مدیری عیدانه ساترا شد

بیمه بیکاری هنرمندان در دستور کار قرار گرفت



اقتصاد2
ایران

کالاهای غیراستاندارد از سطح 
بازار جمع آوری می شود

طرح عیدانه ویژه استاندارد برای خدمات رسانی 
موثر به شهروندان استان تهران، از ۱۵ اسفندماه 
آغاز شده  اســت و به مدت یک ماه ادامه دارد که 
جمع آوری کالاهای غیراســتاندارد از ســطح 
بازار یکی از اهداف آن اســت. به گزارش اداره کل 
استاندارد اســتان تهران، طرح عیدانه ویژه این 
اداره کل با محورهای نظارت بر بازار و ارائه خدمات 
استاندارد در مراکزی نظیر فروشگاه های زنجیره ای، 
رستوران ها، پایانه های مســافربری، فرودگاه ها و 
ایستگاه های قطار، مراکز اقامتی، میادین میوه و 
تره بار، خدمات قالیشویی و مراکز فروش شیرینی 
و آجیل در حال اجراست. در جلسه  هماهنگی و 
برنامه ریزی این طرح در اداره کل استاندارد استان 
تهران، با تاکید بر ضرورت ارتقای کیفیت خدمات 
ارائه شده از سوی استاندارد به شهروندان، مقرر شد 
در اســرع وقت، مکاتبات لازم با نهادهای مرتبط 
برای همکاری در اجرای هرچه بهتر طرح عیدانه 
انجام شــود؛ زیرا میزان تقاضا در ایام پایانی سال 
افزایش چشمگیری دارد و به همین دلیل امکان 
شکل گیری تقلب ها و تخلف ها نیز بیشتر می شود. 
لذا در راســتای صیانت از حقوق شهروندان، این 

طرح با اهتمام ویژه ای اجرا می شود.
از آنجا که استفاده از مراکز تفریحی در ایام تعطیلات 
رشد قابل توجهی خواهد داشت، مقرر شد به همه 
مراکز تفریحی مشمول اســتاندارد ابلاغ شود که 
درصورت نداشتن مجوز استاندارد، هرچه سریعتر 
برای اخذ مجوزهای لازم و ضروری، در این زمینه 
اقدام کنند. گفتنی اســت، درباره کنترل و رصد 
دقیق بازار بر اقلام پرُمصــرف نوروز مانند آجیل و 
خشکبار، جعبه شیرینی، برنج، چای، روغن و غیره، 
بازرسان اســتاندارد باید به صورت ویژه در سطح 
بازار نظارت های مســتمر و دقیق اعمال کنند و از 
این طریق کالاهای غیراســتاندارد از سطح بازار 
جمع آوری می شود. لازم به ذکر است، آزمون وسایل 
توزین در مراکز عرضه کالا از دیگر موضوعات مورد 
پیگیری اداره کل استاندارد در سطح استان تهران در 

طرح عیدانه ویژه استاندارد است.

ممنوعیت فروش بسته پروازی 
از مبداء تهران به ۷ شهر

رئیــس ســازمان هواپیمایی کشــوری از 
ممنوعیت فروش بسته پروازی از مبداء تهران 
به ۷ شــهر و همچنین آمادگی شرکت های 
هواپیمایی بــرای انجام عملیــات پروازهای 
نــوروزی خبــرداد. به گــزارش ســازمان 
هواپیمایی، محمد محمــدی بخش رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــوری از ممنوعیت 
فروش بسته پروازی از مبدا تهران به ۷ شهر 

خبرداد.
محمدی بخش درخصــوص اقدامات نظارتی 
ســازمان هواپیمایــی کشــوری در عملیات 
پروازهــای نــوروز ۱۴۰۲ گفت: بــازه زمانی 
ســفرهای نوروزی امسال به ســه دوره از ۲۴ 
اسفندماه تا ســوم فروردین، روزهای ۴، ۵، ۶ 
فروردین و همچنین روزهای ۱۲ و ۱۳ فروردین 
ماه تقسیم شده اســت. وی از اعلام آمادگی 
فرودگاه هــا و شــرکت های هواپیمایی برای 
انجام عملیات پروازهای نــوروزی خبر داد و 
افزود: همچنین برنامه ریزی برای صدور مجوز 
پروازهای برنامه ای و فوق العاده صورت گرفته 
است و براســاس ظرفیت اعلام شده عملیات 

پروازی در این ایام صورت خواهد گرفت.
محمدی بخش با اشاره به ممنوعیت فروش 
بسته پروازی از مبدا تهران به مقاصد مشهد، 
اصفهان، شــیراز، بندرعباس، کرمان، اهواز 
و تبریز که حــدود ۸۰ درصــد پروازها را به 
خود اختصاص می دهند گفت: شــرکت های 
هواپیمایــی موظفنــد در ایــن مســیرها 
پروازهایشــان را بر روی ســامانه قرار داده و 
بدون بسته به فروش برسانند. رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری تصریح کرد: در خصوص 
بحث گرانفروشی و فروش اجباری بسته سفر 
و همچنین فعالیت بعضی از سایت ها و دفاتر 
فروش غیر مجاز با هماهنگی ضابط قضائی، 
معاون دادستان، سازمان تعزیرات، گشت های 
نظارتی آغاز و تا پایان تعطیلات نوروزی ادامه 

خواهد داشت.
محمدی بخش با بیان اینکه حقوق مســافر 
موضوع جدی ســازمان هواپیمایی کشوری 
اســت، گفت: در این خصوص بخشنامه های 
متعددی ابلاغ شــده و از دادســرای رسانه 
خواستار مسدود کردن سایت های غیرمجاز 
به عنوان اخلال گران عرضه بلیت با قیمتهای 

نجومی، هستیم.

اخبار

رئیــس ســازمان بورس 
خــودرو  گفت:عرضــه 
در بــورس به هیــچ وجه 
منتفی نشده است. به مهر 
رئیس ســازمان بورس در 
نشست خبری با رســانه ها گفت: اصلاح و ارتقای 
زیر ساخت بازار از جمله دامنه نوسان بود که باعث 
شد نقدینگی ســهام افزایش پیدا کند؛ همچنین 
با ساختار جدید، ساماندهی و طبقه بندی بازارها 
 ادامه خواهد داشت که بتوانیم به یک دامنه نوسان 

منطقی برسیم.
وی ادامه داد: نمایش مظنه برای ســرمایه گذاران 
هم چالشی بود که اجرا شــد و نتایج خوبی داشت 
تا همه به طور یکسان از اطلاعات سفارشات باخبر 
شوند. عشقی تصریح کرد: نمادهایی بودند که ماه ها 
و سال ها بســته بودند ولی بازگشایی شدند و البته 
برخی نمادها نیز کماکان بسته ماندند که مشکلات 
خاصی دارند که امیدواریم با فرمولی آن نمادها را 

هم بازگشایی کنیم.
این مقام مســئول ادامه داد: امیدواریــم در ادامه 
ابزارهای خوبی برای بــازار طراحی کنیم، گواهی 
ســپرده نفت خام و طلا هم از این جملــه ابزارها 
بوده اند که گواهی ســپرده نفت خام می تواند هم 
سرمایه گذاری خرد و هم کلان داشته باشد. در سال 
جاری، در بازارهای کالایی تحول خوبی داشتیم که 
ارزش معاملات ان بیش از هزار همت و از نظر وزنی 

بیش از ۱۱۰ میلیون تن کالا بود.
عشقی ادامه داد: کل سود سهامداران عادی و عدالت 
در سامانه سجام پرداخت شده است، افرادی که در 
سجام ثبت نام کردند کل ســود خود را از سامانه 

سجام دریافت خواهند کرد.
رئیس سازمان بورس به صندوق تثبیت اشاره کرده 
و افزود: بر روی عملکرد صنــدوق تثبیت نظارت 
می شود که این نظار توســط هیئت عامل اجرایی 
خواهد شد، جزئیات خرید صندوق تثبیت عمومی 
نبوده زیرا آمار آن به دســت نوسانگیران رسیده و 

عملًا کارآیی صندوق تثبیــت از بین می رود. وی 
افزود: شاهد این هستیم که شــاخص هم وزن به 
اعداد بالای سال ۹۹ رسیده در صورتی که شاخص 
کل هنوز به جایگاه قبلی خود نرسیده و این نشان 
می دهد نمادهایی که منطق اقتصادی دارند رشد 

کرده اند.
عشقی ادامه داد: دامنه نوسان احتمالاً تا ۸ درصد 
افزایش می یابــد هرچند که بــرای افزایش دامنه 
نوســان عجله نداریم اما به ســمت افزایش دامنه 
نوسان تا ۱۰ درصد خواهیم رفت. به گفته عشقی 
شرکت های بازار پایه باید تعیین تکلیف شوند و یا به 

بورس یا به فرابورس یا به بازار توافقی بروند.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: امسال جو خاصی 
در کمیسیون تلفیق حاکم بود و طی مذاکراتی که 
انجام شد برخی از موارد که می تواند منجر به رشد 
بورس شــود در بودجه لحاظ شد. طبیعی بوده که 
همه موارد و طرح های پیشنهادی موافقت نمی شود 
اما در خصوص مواردی همچون نرخ خوراک تصمیم 
قاطعی اخــذ و در بندهای پیشــنهادی به لایحه 
بودجه ارائه شــد که خوشــبختانه نتایج خوبی به 

همراه داشته است. وی خاطرنشان کرد: اساسنامه 
دارایکم و پالایشی یکم تأیید شده است، برگزاری 
مجمع و انتخاب بازارگردان بــرای دارایکم انجام 
نشده اما این کار برای پالایش یکم انجام شده است. 
عشقی تصریح کرد: دلیل اینکه انتخاب بازارگردان 
در دارایکم به مشکل خورده وســواس در انتخاب 
بازارگردان بــود زیرا که باید بتواند نقدشــوندگی 
صنــدوق را تضمین کند، به هر حــال اگر تا پایان 
ســال مجمع برگزار شــود بازارگردان هم انتخاب 

خواهد شد.
عشقی به عرضه خودرو اشــاره کرده و افزود: قرعه 
کشی و قیمت دســتوری نتیجه ای جز ضرر برای 
شرکت های خودروساز نداشت، اصرار برای عرضه 
خودرو در بورس برای خارج شدن از زیاندهی بود. 
اگر فروش خودرو بدون زیان باشد در هر جایی که 
خودرو فروخته شود مشکلی ندارد و الزاماً نباید در 
بورس کالا باشد. اما اگر روند زیاندهی ادامه دار باشد 

باز هم ورود خواهیم کرد.
وی اظهار کرد: عرضه خودرو در بورس به هیچ وجه 
منتفی نشــده ولی سیاســت کلی اجبار به عرضه 

در بورس نیســت. وی با اشــاره به روند اصلاحی 
صنعت ســیمان گفت: این روند از ســال گذشته 
آغاز شده و ادامه دارد که امیدواریم همین اقدام را 
درباره کالاهای دیگر نیز با روندهای مختلف داشته 
 باشیم. عشقی افزود: صنعت ســیمان امروز دیگر 

دستوری نیست.
به گفته این مقام مســئول: در صنعت نیروگاهی 
متأسفانه توان صنعتی بالفعل نشده است، مپنا دو 
برابر ارزش خود طلب از دســتگاه های دولتی دارد 
درصورتی که طرح های توسعه ای بسیار مناسبی در 
صنعت نیروگاهی وجود دارد. وی خاطرنشان کرد: با 
قیمت گذاری مناسب می توان از صنعت نیروگاهی 

حمایت کرد.
رئیس ســازمان بورس تاکید کرد: از ۱۲۰ شرکت 
ســبد ســهام عدالت، ۳۶ شــرکت هنوز ســود 
خود را واریــز نکرده اند که فکر می کنم تا شــنبه 
 یا یکشــنبه هفته آینده سود ســهام عدالت واریز 

بشود.
به گفته عشقی بحث برگزاری مجامع شرکت های 
استانی سهام عدالت باید در شــورای عالی بورس 
جمع بندی بشود، اختلاف نظرهایی در این خصوص 
وجــود دارد. این مجامــع باید بــا حداکثر حضور 
سهامداران انجام بشود. این مسئله بحثی چالشی 
بوده چراکه سهامداران خرد بســیاری درگیر آن 

هستند.
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه روند بازار منطقی 
اســت و بورس به طور حتــم عقب ماندگی خود را 
جبران خواهد کرد، تشــریح کرد: شــاخص بازار 
سرمایه روندی طبیعی را طی می کند و همیشه به 
همین ترتیب بوده که با شیب ملایمی پیش می رود 
و یا به طورمقطعی با افتی رو به رو می شود و بعد از 
مدتی عقب ماندگی های خــود را جبران می کند. 
درخصوص بازارهای موازی همچون طلا و مسکن 
نیز چنین قاعــده ای وجود دارد. روند بازار ســهام 
در ســال ۹۹ غیرمنطقی بوده و آن را نباید در نظر 
گرفت اما اکنون باتوجه به تــورم و البته وضعیت 
شــرکت ها روند بازار کاملًا منطقی است و به طور 

حتم عقب ماندگی خود را جبران خواهد کرد.

رئیس سازمان بورس:

عرضه خودرو در بورس منتفی نیست
افزایش دامنه نوسان به ۸ درصد

ساخت ۸۴ هزار واحد نهضت 
ملی با همکاری بخش خصوصی 
طی تفاهم نامه ای که توســط ســازمان ملی 
زمین و مســکن با شــرکت های پیشــران 
اســتان های یزد، آذربایجان شرقی، کرمان و 
قزوین منعقد شد، با واگذاری بیش از ۲ هزار 
و ۶۱۸ هکتار زمین، ۸۴ هزار واحد مسکونی 
برای کارکنان این شرکت ها ساخته می شود. 
ســازمان ملی زمین و مســکن در راستای 
مولدسازی و مشــارکت بخش خصوصی در 
طرح نهضت ملی مســکن، اقدام بــه انعقاد 
تفاهم نامه با شــرکت های پیشــران صنعت 
شهرها کردند. ســازمان ملی زمین و مسکن 
در قالب این تفاهم نامه یک هزار و ۶۹۴ هکتار 
زمین را در استان یزد به شرکت های چادرملو، 
جهان آباد میبد، سنگ آهن مرکزی و سنگ 
آهن کویر واگذار کرد تا به ســاخت ۴۴ هزار 
و ۳۵۰ واحد مســکونی در شهرهای اردکان، 

میبد، بافق و مروست اقدام کنند.
میزان اراضــی در نظــر گرفته شــده برای 
شــهر اردکان ۴۰۰ هکتار معــادل ۱۲ هزار 
واحد مســکونی و برای شــهر میبــد و بافق 
نیز هر کــدام ۶۰۰ هکتار معــادل ۱۵ هزار 
واحد مســکونی است. ســازمان ملی زمین 
و مسکن در شــهر مروســت نیز ۹۴ هکتار 
زمین معادل ســاخت ۲ هــزار و ۳۵۰ واحد 
مســکونی واگذار خواهد کرد. همچنین دو 
شهر بم و هرات در استان کرمان دیگر مناطق 
این تفاهم نامه هســتند که با واگذاری ۸۰۰ 
هکتار زمین از ســوی ســازمان ملی زمین و 
مســکن به شــرکت عمران ارگ جدید بم، 
 ساخت ۳۷ هزار واحد مســکونی در آنها آغاز

 می شود.
بر اســاس این تفاهم نامه ۱۲۰ هکتار زمین 
در اســتان آذربایجان شرقی، به شرکت مس 
مونگون واگذار خواهد شــد که ۱۱۰ هکتار 
آن در تبریز و ۱۰ هکتار آن در شــهر ورزقان 
قــرار دارد. ایــن اراضی ظرفیت ســاخت ۲ 
هزار و ۲۵۰ واحد مســکونی را دارد. قزوین، 
دیگر صنعت شــهر این تفاهم نامه است که با 
واگذاری ۴.۲ هکتار زمین در محدوده توسط 
سازمان ملی زمین و مسکن به شرکت الماس 
 الموت، شاهد ســاخت ۴۰۰ واحد مسکونی 

خواهد بود.
»ارســلان مالکی« سرپرست ســازمان ملی 
زمین و مسکن در این نشســت با بیان اینکه 
تامین مسکن یکی از مهم ترین اولویت های 
دولت سیزدهم بوده و هست، گفت: هم افزایی 
بین مجلس و دولت برای تامین مسکن مردم 
در قالب قانون جهش تولیــد و طرح نهضت 
ملی مســکن تبلور پیدا کرد. وی با اشاره به 
عقب ماندگی های بسیار در بخش مسکن که 
از قبل باقی مانده اســت، گفت: در طول یک 
سال گذشته ۲۸ هزار هکتار زمین در شرایطی 
که در دولت های قبل حتی برای تامین ۱۰۰ 
هزار واحد مســکونی کمبود زمین داشــت، 
موفق به تامین این میزان زمین در طول یک 

سال شدیم.
سرپرســت ســازمان ملی زمین و مسکن با 
بیان اینکه این مقدار زمیــن کارهای الحاق 
و تصویب خود را طی کردنــد، گفت: در کنار 
تامین ۲۸ هزار هکتار زمین، ۲۲ هزار هکتار 
زمین دیگر در مرحله بررســی و تصویب قرار 
گرفتند که در مجموع ۵۰ هزار هکتار از اراضی 
وزارت راه و شهرسازی در اختیار طرح نهضت 
ملی مسکن قرار گرفته است. مالکی تصریح 
کرد: در بخش مســکن مهر نیز در قالب آن 
۵۹۰ هزار متقاضی باید صاحبخانه می شدند 
که بــرای تامیــن اراضی آن مشــکل وجود 
داشت، اما هم اکنون با تامین ۲۸ هزار هکتار 
 نزدیک به ۶۰۰ هزار متقاضــی به این اراضی 

متصل می شود.
وی با اشــاره به اینکه در برخی شهرها مازاد 
زمین داریم؛ اما متقاضی وجود ندارد، گفت: 
با هــدف خانه دار کــردن کارکنــان با تمام 
دســتگاه های اجرایی دارای زمین هستند از 
جمله آموزش و پرورش و جهاد کشــاورزی 
تفاهم نامه هایــی امضــا تــا از زمین هــای 
خودشــان برای کارکنانشــان خانه ساخته 
شود. سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن 
گفت: همچنین با توجه بــه تاکید وزیر راه و 
شهرســازی در خصوص کارکنان واحدهای 
صنعتی، بــرای صاحبخانه شــدن این افراد 
نیــز اقداماتی انجام و با همکاری شــرکت ها 
در تامیــن آورده پرســنل بــه دنبــال این 
 هســتیم تا این تفاهم نامه ها هر چه سریع تر 

اجرایی شود.

اخبار
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مدیر عامل صندوق توسعه روستایی ایرانیان گفت: 
بر اساس تفاهم انجام شــده با معاونت روستایی 
و مناطق محروم ریاســت جمهوری برای احیاء 
واحدهای کشاورزی، تسهیلات بانکی ارزان قیمت 
تا ســقف یک میلیارد تومان پرداخت می شــود. 
محمد مصباح، مدیرعامل صندوق توسعه روستایی 
ایرانیان اظهــار کرد: این صنــدوق تحت نظارت 
سازمان تعاون روســتایی و در قالب مشارکت با 
تشــکل های بخش کشــاورزی، نقدینگی مورد 
نیاز فعالین این بخش را تامین می کند و به دنبال 

حذف واسطه گری در وجوه است.
وی افزود: بر این اساس صندوق در قالب مشارکت 
با تشکل های بخش کشاورزی نقدینگی مورد نیاز 
آنها را برای انواع فعالیت های اقتصادی و تولیدی 
تامین می کند و بابت این اقدام مانند بانک ها درصد 
ســود دریافت نمی کنیم بلکه در فرآیند تولید یا 
تجارت بخش کشاورزی مشارکت انجام می دهیم.

مدیرعامل صندوق توسعه روستایی ایرانیان ادامه 
داد: با توجه به اینکه در گذشته افرادی غیرعضو در 
این صندوق حضور داشتند در دور جدید حساب 
آنها بسته شــد یا موظف به عضویت در تشکل ها 
شدند. مصباح افزود: شعب صندوق تعاونی توسعه 
روستایی ایرانیان به سمت روســتاها رفته است 
تا خدمات رســانی در محل تولید انجام شــود تا 
کشــاورزان برای دریافت این خدمات مجبور به 

مهاجرت به شهرها نباشند.
وی گفت: علاوه بر ارائه تسهیلات به تشکل های 
بخش کشــاورزی در تمام فرآیندها تولید تا بازار 
انواع ضمانتنامه ها نیز برای فعالین بخش کشاورزی 
صادر می شود تا بتوانند برای فعالیت های مختلف 
از جمله دریافــت کــود از آن اســتفاده کنند. 
مدیرعامل صندوق توسعه روســتایی ایرانیان با 
اشــاره به قدمت ۸۵ ســاله این صندوق تصریح 
کرد: صندوق توسعه روســتایی ایرانیان در سال 

۱۳۲۵ ایجاد شد و پدر مرحوم سردار سلیمانی از 
سهامداران اولیه این صندوق بوده است.

مصباح اظهار کرد: با توجه به برنامه وزارت جهاد 
کشاورزی برای توسعه کشت قراردادی در کشور 
در قالب همکاری با تشکل های بخش کشاورزی 
به عنوان عامل برای فعالیت های مرتبط با کشت 
قراردادی ورود کرده ایم. وی ادامه داد: هر شرکت 
تعاونی که برای تنظیم بازار محصولات کشاورزی 
در کشور برنامه داشته باشد با آن مشارکت و منابع 

مالی آن را تعیین می کنیم.
مدیر عامل صندوق توسعه روســتایی ایرانیان با 
اشاره به ورود جهاد کشــاورزی برای مولدسازی 
تصریح کرد: این وزارتخانه هر ســاله اموال مازاد 
خود را از طریق مزایده به فروش می رســاند که 
مبلغــی از آن در اختیار صندوق توســعه بخش 
کشاورزی قرار می گرفت اما بر اساس رایزنی های 
انجام شده مقرر شده که بخشی از این مبلغ نیز در 

اختیار صندوق توسعه روستایی ایرانیان قرار بگیرد. 
مصباح افزود: این موضوع اکنون در کمیســیون 
تلفیق مجلس مطرح اســت تا برای ســال آینده 
عملیاتی شود. وی با اشاره به امضای تفاهمنامه این 
صندوق با ریاست جمهوری برای ارائه تسهیلات به 
احیاکنندگان واحدهای تولیدی بخش کشاورزی 
گفت: بر اساس این تفاهم برای فعالیت های احیای 
واحدهای تولیدی بخش کشــاورزی تسهیلات 
کم بازده تا ســقف یک میلیارد تومــان پرداخت 

می شود.
مدیر عامل صندوق توســعه روستایی ایرانیان در 
پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم اظهار کرد: میزان 
سود این تسهیلات بر اساس بانک عاملی که معرفی 
می شود متفاوت اســت اما دو بانک کشاورزی و 
کارآفرین در این طرح مشارکت دارند و متقاضیان 
برای احیاء واحدهای تولیدی بخش کشاورزی به 

آنها معرفی می  شوند.

رییس اتحادیه طلا و جواهــر تهران با بیان اینکه 
التهاب بازار سکه و طلا فروکش کرده، از احتمال 
نوسان ۲ تا ۵ درصدی قیمت ها در سال آینده خبر 
داد. نادر بذرفشــان رییس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران با اشــاره به وضعیت بازار سکه و طلا گفت: 
در بازار ثبات خوبی برقرار شده و قیمت ها از پیش 
بینی ها هم بیشتر کاهش یافته است و به نظر نمی 
رسد کاهش یا افزایش گســترده ای در قیمت ها 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه روند کاهشی بازار سکه و طلا متاثر 
از کنترل نرخ ارز و اخبار مثبت سیاسی بود، گفت: 
با وجود اینکه انس جهانی طلا در آغاز این هفته 
۱۱ دلار افزایش یافته اســت اما روند بازار داخلی 
کاهشی بود. بذرافشــان با تاکید بر اینکه التهاب 
بازار سکه و طلا فروکش کرده است، تصریح کرد: 
هر خبر سیاسی و اقتصادی که در روزهای آینده 
منتشر شــود می تواند در بازار اثرگذار باشد اما به 

نظر نمی رسد که این تاثیر منجر به تغییر قیمت 
چشمگیری شود.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به اینکه 
حباب سکه هنوز تخلیه نشده است گفت: حباب 
سکه از ۶ تا ۶ میلیون ۵۰۰ هزار تومان به ۴ میلیون 
تومان رســیده است. حباب نیم ســکه حدود ۵ 
میلیون تومان شده و حباب ربع سکه نیز ۴ میلیون 
تومان است. وی درباره روند بازار طی روزهای آینده 
نیز گفت: کاهش گسترده قیمت طلا و سکه اکنون 
بازار را به ثبات رسانده و بعید است در روزهای پیش 
رو کاهش یا افزایش چشــمگیری داشته باشیم. 
بنابرین مردم می توانند معاملات عادی خود را در 

بازار مصنوعات طلا انجام دهند.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره وضعیت 
طلا در ابتدای سال ۱۴۰۲ افزود: پیش بینی ما برای 
تغییرات قیمت طلا و سکه در ابتدای سال آینده 

نوسان قیمتی در حدود  ۲ تا ۵ درصد است.

دســتیار ویــژه وزیــر راه و شهرســازی گفت: 
»بعد از ســفر اخیر دولــت به چیــن، گروه ها و 
شــرکت های مختلفی برای اجــرای طرح نهضت 
ملی مســکن به ایــران می آینــد، ما بــا رعایت 
منافع ملــی و مصالح مردم در حــال تعامل با این 
 شرکت ها هســتیم تا بتوانیم روی تعدادی واحد

 به نتیجه برسیم«.
روح الله اکبــری با بیــان اینکه در ایــن مذاکرات 
شــرایط اجرای طرح هــا در کشــور خودمان را 
لحاظ کرده ایم، افزود: »به هر حــال تفاوت هایی 
بین کشور ما و ســایر کشــورها به لحاظ زلزله و 
دیگر مــوارد وجــود دارد که این مــوارد را لحاظ 
می کنیم. دوستانی در حال هدایت این مذاکرات 
هســتند تا در حداقل زمــان ممکــن و کاهش 
 بروکراســی زائد اداری مســائل را حــل و فصل

 کنیم«.
وی در پاســخ بــه این ســوال که تاکنــون برای 
ساخت چه تعداد واحد مســکونی با شرکت های 
خارجی بــه نتیجه قطعــی رســیده اید؟ گفت: 
»تــا الان نتوانســته ایم از ظرفیــت خارجــی 
 اســتفاده کنیــم و فعــلا در حــال مذاکــره 

هستیم«.
اکبــری مهم تریــن چالــش طرح نهضــت ملی 
مسکن را قیمت تمام شده دانســت و یادآور شد: 
»با توجه به نوســانات قیمت مصالح ســاختمانی 
در بحث صنعتی ســازی باید نقدینگی در زمانی 
کوتاه به پروژه ها تزریق شود. این احتیاج دارد تا از 
شرکت های خارجی یا سایر روش های تامین مالی 

برای اجرای طرح اســتفاده کنیم. زیرا متقاضیان 
طرح نهضت ملی مســکن عمدتا اقشــار ضعیف 

هستند«.
دســتیار ویژه وزیر راه و شهرسازی ۲۲ اسفندماه 
در حاشیۀ امضای تفاهم نامۀ ساخت ۸۴ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن اظهار کرد: »در خصوص طرح 
نهضت ملی مســکن روی بحث اســتفاده از سایر 
ظرفیت ها از جملــه یوزانس کوتاه مدت، فاینانس 
و تهاتر کار می کنیم. چراکه با توجه به پروژه های 
زیربنایی دولتی نمی شود فقط از یک روش استفاده 

کرد«.
وی افــزود: »یکــی از موضوعــات مطــرح 
شــده بحــث تهاتــر نفــت اســت. رویکــرد 
آن اســت کــه بایــد از ابزارهــای دیگــر مثل 
 فاینانــس و یوزانــس کوتــاه مــدت هــم بهره 

ببریم«.
اکبری در پاســخ به ســوالی دربارۀ اینکه برخی 
نمایندگان مجلس گفته اند قرار اســت چینی ها 
طرح نهضت ملی مســکن را بــا هزینه متری ۴.۵ 
میلیون تومان بســازند، خاطرنشــان کرد: »آن 
مجموعه ای کــه قبلا از چین آمده بود دوســتان 
وزارتخانه به آن ها گفته بودند شــما هم مثل سایر 
پیمانکاران بیایید واحدهای ویلایی بسازید با همان 
قاعده و شرایط تعدیل. در حالیکه این قاعده خیلی 
برای ما مطلوب نیست. چراکه اگر بخواهیم با همین 
روش سنتی بســازیم پیمانکاران داخلی هستند. 
 آن شــرکت تامین مالی چندانی هم نمی توانست 

بر عهده بگیرد«.

در تابلوی معاملاتی مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
روز دوشنبه ۲۲ اسفندماه قیمت هر اسکناس دلار 
۴۰هزار و ۳۰۰ تومان و نــرخ حواله دلار ۳۶هزار و 

۷۰۰ تومان اعلام شد.
بر اســاس معاملات بازار مبادله ارز و طلای ایران 
قیمت هر اسکناس دلار روز )دوشنبه ۲۲ اسفندماه( 
۴۰ هزار و ۳۰۰ تومان و قیمت حواله دلار ۳۶ هزار 
و ۷۰۰ تومان کشف شد. از ۸ اســفندماه علاوه بر 

قیمت های اسکناس و حواله دلار، قیمت اسکناس 
و حواله یورو و درهم نیز در سایت بازار متشکل درج 
می شود؛ بر همین اساس نیز نرخ اسکناس یورو ۴۲ 
هزار و ۸۶۶ تومان، و نرخ حواله یورو ۳۹ هزار و ۳۶ 

تومان اعلام شده است.
همچنین در مرکز مبادله ارز و طلا نرخ اســکناس 
درهم ۱۰ هزار و ۹۷۳ تومان و نرخ حواله درهم نیز 

۹ هزار و ۹۹۳ تومان اعلام شده است.

پرداخت تسهیلات ۱ میلیارد تومانی احیای واحدهای بخش کشاورزی

حباب سکه ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان کم شد

ادامه سیر نزولی قیمت ها در مرکز مبادلاتچینی ها برای ساخت مسکن به ایران می آیند

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئيــس اتحاديه دارندگان رســتوران و ســلف 
ســرويس تهران در ارزيابي اوضاع کسب و کار 
رســتوران داران گفت: با توجه بــه افزايش نرخ 
مواد اوليه، هزينه هاي جــاري و بي ثباتي نرخ 
ارز و شرايط بازار، وضعيت اعضاي صنف نيز در 
رکود است. رئيس اتحاديه دارندگان رستوران و 
سلف سرويس تهران در ارزيابي اوضاع کسب و 
کار رستوران داران گفت: با توجه به افزايش نرخ 
مواد اوليه، هزينه هاي جاري و بي ثباتي نرخ ارز 
و شرايط بازار، وضعيت کاري اعضاي صنف نيز 

در رکود است.
ســيد علي اصغر ميرابراهيمي، رئيس اتحاديه 
دارندگان رستوران و سلف ســرويس تهران در 
گفت و گو با پايگاه خبــري اتاق اصناف تهران با 
بيان مطلب فوق اظهار داشــت: بازار رستوران 
 داران به شــدت کساد است. در ســال جاري به 
دليل تغيير قيمت مواد اوليــه همچنين تغيير 

دامنه ماليات بر ارزش افزوده، بسياري از کسبه 
رستوران ها و سلف سرويس ها متاسفانه واحد 

صنفي خود را تعطيل کردند.
وي افزود: هم اکنون هزينه هاي پرسنل، هزينه 
هاي انرژي، آب، برق، گاز و از همه مهمتر هزينه 
تامين مواد اوليه بسيار گران شده است. از طرف 
ديگر قدرت خريد مردم کاهش چشمگيري پيدا 
کرده اســت. بنابراين حتي با طرح هاي خاص 
بازار يابي هم نمــي توان مردم را بــراي خريد 

تشويق کرد.
نهايتا رئيس اتحاديه دارندگان رستوران و سلف 
ســرويس هاي تهران گفت: در اين روزها اوضاع 
کاسبي در صنف رستوران سلف سرويس خيلي 
کساد شده است و پيش بيني مي کنيم با توجه 
به شرايط پيش آمده در سال آينده هم متاسفانه 
شاهد تعطيلي هاي بيشتر در واحد هاي صنفي 

باشيم.

نايب  رئيس کميســيون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اســامي بيان کرد: بايد مديريت بازار را 
به خود اصناف بســپاريم. هر زمان در مديريت 
بازار ريز شده  ايم، قطعاً بازار را آشفته  مي  کنيم. 
لازم است تا به اصناف و تشکل  ها اعتماد کنيم 
و نتيجه کار را از ايشان بخواهيم که ثمره بهتري 
خواهد داشــت. به گزارش اتاق اصنــاف ايران 
علي جــدي، نايب رئيس کميســيون صنايع و 
معادن مجلس شــوراي اســامي تصريح کرد: 
نگاه دولتــي به اصنــاف موجب مي شــود که 
 اصناف نتوانند به رســالتي که دارند به درستي

 عمل کنند.
وي در خصوص تبصره ۷ مــاده ۷۲ قانون نظام 
صنفي و پرهيز دولت از ارائه اطاعات در خصوص 
ميزان جرائم دريافتي از پرونــده هاي صنفي و 
تخصيص يک سوم درآمد حاصل از آن گفت: اين 
امر مشکل زا و فساد آفرين است. اگر دولت منابع 
مالي مشخص شده در قانون را در اختيار اصناف 
نگذارد ايشــان نيز انگيزه اي براي بازرسي هاي 
صنفي ندارند؛ لذا در کميسيون صنايع و معادن 

مجلس شوراي اسامي به اين موضوع رسيدگي 
خواهيم کرد.

جدي اظهار کرد: اصناف همواره پشتوانه انقاب 
بوده اند و امروز نيز پشتوانه نظام هستند. اصناف 
و بازاريان معمــولاً جزء افراد خوش حســاب و 

باانصاف هستند.
وي افزود: قانون و مقررات از جمله در امور مالياتي 
و بيمه اي بايد به سمتي رود که اصناف قانون مند 
تشويق شوند و نه اينکه جريمه شوند تا تمايل به 
قانون مندي افزايش يابد. اما در حال حاضر اصناف 
قانون مند ممکن است نتوانند با افرادي که فرار 
مالياتي دارند يا پروانه کسب ندارند، رقابت کنند.
نايب رئيس کميســيون صنايع و معادن اظهار 
کرد: در مسئله کرونا، اصناف توانستند به درستي 
بازار را مديريــت کنند و ما شــاهد کمبود کالا 
نبوديم. ايشان از کســب درآمد خود گذشتند 
تا بــه بهداشــتي جمعــي کمک کننــد. اين 
نشــان دهنده توان  مندي اصنــاف در مديريت 
 اســت؛ لذا دولت بايد اعتماد بيشتري به اصناف 

داشته باشد 

در راستای بررسی و ارزيابی آثار قانون مانع زدايی از صنعت برق يک 
نشست کارشناسی با حضور کارشناســان و مسئولين صنعت برق 
کشور برگزار شد. به گزارش مهر، ماده ۱۰ قانون مانع زدايی از صنعت 
برق بر حذف تدريجی يارانه انــرژی در طول زنجيره توليد، انتقال و 
توزيع در صنعت بــرق و انتقال آن به انتهــای زنجيره عرضه قبل از 
مصرف کننده نهايی تأکيد دارد. در اجرای اين ماده و در حين بررسی 
لايحه بودجه سال ۱۴۰۲، بند الحاقی توســط نمايندگان مجلس 

تصويب و به تبصره ۱۵ ماده واحده قانون بودجه افزوده شد. 
مطابق اين بند، ســوخت تحويلی به نيروگاه ها )اعم از گاز و مايع( با 
نرخ ۹۵درصد متوســط وزنی بهای صادراتی و وارداتی اين حامل ها 
در هر ماه شمسی محاسبه و کل منابع ريالی حاصل، در قالب يارانه 
ارتقا فناوری و بازدهی به همان نيروگاه ها بازگردانده خواهد شــد. 
در راســتای بررســی و ارزيابی آثار اين قانون، در محل پژوهشکده 
سياست گذاری شــريف نشست "اصاح نرخ ســوخت نيروگاهی؛ 

اهداف، راهکارها و ارزيابی آثار" برگزار شد.
در ابتدای اين نشســت، محمدرضا کثيری مديرعامل يک شرکت 
مشاوره انرژی ابعاد مســئله اصاح نرخ سوخت نيروگاهی را تبيين 
نمود و گفت: درحالی که بخش نيروگاهی حدود ۳۳ درصد از مصرف 
گاز طبيعی را به خود اختصاص می دهد، اما پايين ترين تعرفه را برای 
گاز پرداخت می کند که به نوعی نشــان دهنده تعرفه گذاری ناکارا 
در اين بخش اســت. کثيری در ادامه با بررسی قيمت گاز طبيعی، 
گازوئيل و نفت کوره طی سال های منتهی به ۱۴۰۱، به نرخ سوخت 
نيروگاهی براساس ۹۵ درصد قيمت صادراتی و وارداتی اشاره و آن را 

در حدود ۱۱,۰۰۰ تومان برآورد نمود.
اين کارشــناس انرژی با اشــاره به به ارزيابی اهداف ماده ۱۰ قانون 
مانع زدايی و بنــد الحاقی تبصره ۱۵ قانون بودجــه ۱۴۰۲ گفت: با 
مرور تجربه نرخ گذاری براســاس قيمت هــای جهانی برای بخش 
پالايشگاهی، اثرگذاری اين سياست بر افزايش کارايی پالايشگاه ها 

صحيح نمی باشد.
در بخش آخر، کثيری به مقايسه راهکارهای موجود برای اصاح نرخ 

سوخت نيروگاهی با استفاده از شاخص هايی مانند افزايش راندمان 
نيروگاه ها، بار مالی برای دولت، افزايش قيمت در بازار عمده فروشی 
برق و… پرداخت و با اشاره به اين مسئله که ثبت و تسويه دفتری 
به تنهايی تأثيری بر شاخص ها ندارد، گزينه های ديگری را به عنوان 
جايگزين ارائه نمود. در ادامه اميــر دودابی نژاد، معاون برنامه ريزی 
شــرکت مادرتخصصی برق حرارتی، صحبت های خود را با اشــاره 
به اين موضوع آغاز نمود که هرگونه سياســت اصــاح قيمتی در 
بخش نيروگاهی، نيازمند لحاظ دوره ای است که نيروگاه ها بتوانند 

ظرفيت های فنی خود را با آن تطبيق دهند.
دودابی نژاد در ادامه تأکيد کرد که بين دو حالت حدی شامل بازگشت 
هزينه سوخت به نيروگاه ها در قالب يارانه و تخصيص منابع افزايش 
قيمت به طرح های بهينه ســازی، حالت مطلوب تــری را می توان 
درنظر گرفت که اصاح قيمت به تدريج صورت گيرد تا صرفه جويی 
نيروگاه ها بتوانند منافع حاصل از صرفه جويی مصرف سوخت را به 
سرمايه گذاری در توسعه ظرفيت و افزايش راندمان اختصاص دهند.

دودابی نژاد در بخش دوم صحبت های خود به بازپرداخت ســرمايه 
در پروژه های ســيکل ترکيبی اشــاره نمود و کمبود منابع مالی را 
عامل اصلی آن دانست که با اصاح تدريجی نرخ سوخت نيروگاهی، 
امکان تأمين منابع و پيشــبرد اين پروژه ها فراهم خواهد شــد. وی 
در پايان صحبت های خود به اين نکته اشــاره نمود که در طی دوره 
اصاح تدريجی قيمت ها، ايجاد بازار مبادله ســوخت مازاد می تواند 

به نيروگاه ها در کسب سود حاصل از افزايش راندمان کمک نمايد.
ابراهيم خوش گفتار، رئيس هيئت مديره سنديکای توليدکنندگان 
صنعت برق، به عنوان دومين سخنران نشست، صحبت های خود را با 
اشاره به حلقه مفقوده مسئله نرخ سوخت نيروگاهی در تحليل های 

موجود آغاز نمود.
وی با بيان اين موضوع که سمت مصرف کنندگان نهايی در بحث ها 
ناديده گرفته می شــود، به افزايش نرخ سوخت صنايع در يک سال 
گذشــته پرداخت و عدم تأثير قابل توجه آن بر اين بخش را ناشی از 
پايين بودن سهم برق در هزينه های صنايع دانست. خوش گفتار نيز 

بر اين نکته تأکيد کرد که دولت می تواند با ايجاد بازار مبادله سوخت 
همگام با اصاح قيمت، زمينه را برای شفافيت قيمت و بهره مندی 

مصرف کنندگان از مزايای صرفه جويی فراهم کند.
وی در بخش دوم ســخنان خود نگاهی به مســئله قاچاق سوخت 
نيروگاهی داشــت و با ارائه برخی آمار در زمينــه نيروگاه های فاقد 
تأسيسات دريافت مستقيم ســوخت، پايين بودن هزينه سوخت را 
عامل مهمی در تشديد اين پديده دانست. محمدصادق قاضی زاده، 
رئيس سابق پژوهشگاه نيرو با تأکيد بر اهميت مطرح شدن اصاح نرخ 
سوخت نيروگاهی، ايجاد بازار مبادله سوخت را راهکاری مناسب در 

جهت تکميل اين سياست دانست. 
وی به ارزيابی گزينه های جايگزين پرداخته و مدل اصاح نرخ سوخت 
نيروگاهی براساس مقايسه راندمان هر نيروگاه در طول زمان را الگوی 
مطلوب عنوان کرد. قاضی زاده همچنين اشاره کرد که تسويه دفتری 
هزينه سوخت، بدون داشتن تأثيری بر عملکرد صنعت، جريان مالی 
را چندين برابر افزايش خواهــد داد که می تواند به تحميل هزينه بر 

صنعت برق منجر شود.
اين کارشــناس ارشــد انرژی در پايان صحبت های خود به اهميت 
هزينه سوخت در هزينه برق توليدی اشاره نمود و راهکار مديريت 
مصرف را در اصاح عامل محوری توليد، يعنی نرخ سوخت دانست. 
مالک شريعتی، سخنگوی کميسيون انرژی مجلس اهميت ماده ۱۰ 
قانون مانع زدايی از صنعت برق و به دنبال آن، بند الحاقی به تبصره 
۱۵ بودجه ۱۴۰۲ را در تبيين واقعيت های مربوط به هزينه سوخت در 
بخش نيروگاهی عنوان و تأکيد کرد که تسويه دفتری هزينه سوخت، 

تنها گام اول در اجرای قانون مانع زدايی از صنعت برق خواهد بود.
وی با اشاره به اينکه آماری مبنی بر قاچاق ۱.۵ ميليارد ليتر سوخت 
نيروگاهی در سال برآورد شده، يکی از اهداف اصلی تصويب اين بند 
در قانون بودجه را جلوگيری از قاچاق دانســت. شريعتی همچنين 
عنوان کرد که در طراحی اين بند به اين موضوع توجه شده است که 
بازگشت هزينه سوخت به نيروگاه ها در قالب يارانه افزايش راندمان، 

بار مالياتی بر اين شرکت ها ايجاد نکند.

مديرعامل ســازمان ميادين ميوه و تره بار پايتخت 
معتقد است؛ قيمت ميوه شــب عيد بالا است و در 
حال حاضر شاهد تفاوت زياد قيمت خريد ميوه از سر 
مزرعه تا بازار هستيم. در دی ماه سالجاری محسن 
شيراوند، معاون بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی خبر 
داد: "امسال برای بهبود شيوه تنظيم بازار شب عيد و 
با فراهم آمدن زيرساخت های لازم، تنظيم بازار ميوه 
شــب عيد به بخش خصوصی واگذار شده است. در 
روش اجرايی جديد ميزان دخالت دولت از تمرکز در 
سياستگذاری، نظارت و اجرا به حداقل کاهش می يابد 

و به استان ها واگذار می شود”.
به گفته کارشناسان اين واگذاری به آن جهت انجام 
شد که، تأمين ميوه نوروز سال ۱۴۰۱ با حاشيه های 
زيادی همراه بود. اين حاشيه ها به واسطه خريد گران 
ميوه از سوی سازمان تعاون روســتايی ايجاد شد و 
اعتراضات فراوان مجلسی ها و دست اندرکاران بازار 
ميوه و… را به دنبال داشت و در نهايت منجر به ورود 

نهاد های قضايی به ماجرا شد.
پس از ايــن واگذاری مصطفی دارايــی نژاد، رئيس 
اتحاديه ميوه و تره بار، از سوی بخش خصوصی بخش 
خصوصی تعهد داد که، اگر دولتی ها از دخالت در بازار 
ميوه شب عيد دســت بردارند، ميوه شب عيد را ۱۵ 

درصد زير نرخ بازار عرضه کنند.
اما، ايوب فصاحت مديرعامل سازمان مديريت ميادين 
و ميوه و تره بار شــهرداری تهران، اعام کرد: قيمت 
ميوه شب عيد بالا است. وی گفت: وضعيت بازار ميوه 
تا ۱۰ روز پيش بسيار مناسب بود اما، قيمتی که اکنون 
ميوه در بازار عرضه می شود، قيمت بالايی است. به 
گفته فصاحت؛ در حال حاضر تنها يک طبقه خاصی 
از مردم که می توانند به ميادين مراجعه کنند منتفع 
می شوند و اتفاقی در تنظيم بازار ميوه شب عيد در کل 

کشور نيفتاده و قيمت ها در خارج از ميادين بالا است.
وی در ارزيابی عملکرد بخش خصوصی در تنظيم بازار 
ميوه شب عيد سالجاری، اظهار کرد: بخش خصوصی 
موفق شد مانع افزايش قيمت محصول در زمان خريد 
برای ذخيره سازی شب عيد شود اما، عملکردش پس 
از آن مناسب نبوده است. فصاحت تصريح کرد: اکنون 
تفاوت بين قيمت خريد ميوه در سر مزرعه با قيمت 
عرضه آن در بازار زياد است، به عبارت ديگر در حال 
حاضر قيمت خريد ميوه از باغدار با قيمت عرضه در 

بازار فاصله زيادی دارد.
وی تأکيد کرد: بخش دولتی سال گذشته ۶۰ هزار تن 
ميوه ذخيره شب عيد تأمين کرد و اين اقدام موجب 
شد قيمت ميوه در روز های عيد هم بسيار پايين باشد. 
فصاحت در رابطه با برخوردهای با تخلف فاصله زياد 
قيمت خريد از باغدار تا عرضه در بازار، گفت: نظارت و 
برخورد با اين تخلف مربوط به ما نيست و دستگاه های 

مربوطه بايد ورود کنند و مانع آن شوند.
در همين رابطه رئيس اتحاديه بارفروشــان ميوه و 
تره بار تهران با بيان اينکه قيمت پيــاز در مردادماه 
۷ هزار تومان بود، گفت: روزانــه ۳ تا ۴ هزار تن پياز 
به پاکستان، افغانستان، ترکمنستان، تاجيکستان 
و… می رفت و قيمت در افغانســتان به کيلويی ۶۰ 
هزار تومان رســيد. در نهايت قيمت پياز در دی ماه 
به ۳۰ هزار تومان رســيد. وی با اشاره به اين مطلب 
که با هماهنگی وزارت کشاورزی و بخش خصوصی 
قيمت پياز از ۱۰ تا ۱۳ هزار تومان است، خاطرنشان 
کرد: اگر کمتر از اين بشود کشاورزان متضرر می شوند. 
بايد از آنها نيز حمايت بشود. فعا پياز صادر نمی شود. 
همچنين کشت دو جيرفت و بندرعباس آغاز شده و 
ديگر مشکلی در اين مورد نداريم. قيمت سيب زمينی 

نيز از ۸ تا ۱۳ هزار تومان است.

رئيس اتحاديه فروشندگان اشياي قديمي و صنايع 
دستي تهران با ابراز تاســف از حذف صنايع دستي 
از ســبد خريد خانوار گفت: متاسفانه صنايع دستي 
به علت تورم شــديد و کاهش قدرت خريد با رکود 
شــديد مواجه است. ســيدمحمد عبدالهي، رئيس 
اتحاديه فروشندگان اشياي قديمي و صنايع دستي 
تهران در خصوص وضعيت کسب و کار اين صنف در 
مدت اخير گفت: با توجه به تورم شــديدي که طي 
ماه هاي اخير جامعه با آن مواجه بوده است، قدرت 
خريد خانوارها کاهش قابل توجهي داشته است. اين 
تنزل قدرت خريد، باعث شده مردم ديگر استقبالي 
براي خريد صنايع دســتي نداشته باشــند. وي در 
دلايل ديگر وضعيت ناخوشايند صنف افزود: از سوي 
ديگر به دليل عدم ورود گردشــگر خارجي به کشور 
رکود شــديدي در بازار صنايع دستي و آثار قديمي 
مي بينيم. عبدالهي با اشاره به وضعيت صادرات در 

اين حوزه نيز بيان کرد: صــادرات به کمترين ميزان 
خود رسيده است. به خاطر تحريم ها بازار اروپا را از 
دست داده ايم و فقط به چند کشور همسايه محدود 
شده ايم. رئيس اتحاديه فروشندگان اشياي قديمي و 
صنايع دستي در ارزيابي تاثير نوسانات نرخ ارز در بازار 
صنايع دستي اظهار داشت: هم اکنون نوسانات نرخ ارز 
باعث افزايش قيمت فلزاتي مانند نقره، برنج، مس که 
مهمترين مواد اوليه در توليد صنايع دستي هستند. 
عبدالهي در خصوص مسير برون رفت از اين رکود نيز 
گفت: راهکارهايي که براي برون رفت از اين وضعيت 
به چشم مي خورد، بهبود کلي اقتصاد کشور است که 
شــامل تثبيت نرخ ارز و تثبيت اوضاع اقتصادي مي 
شود. باز شــدن درهاي ايران به روي گردشگران و 
ارزان شدن مواد اوليه نيز موضوع مهمي است که بايد 
 درجهت بهبود بازار صنايع دستي و آثار قديمي آنها

 را پيگيري کنيم.

مديرعامل اتحاديه تعاونی های عمرانی شهر تهران معتقد است 
اگرچه چينی ها در حــوزه صنعتی ســازی و تکنولوژی صنعت 
ساختمان پيشــرو هستند ولی شکل و شــيوه کار با چينی ها در 
ساخت و توليد ۴ ميليون مسکن بايد مشخص شود ضمن آنکه از 
اين تجربه و تکنولوژی هم در داخل استفاده شود زيرا توليد مسکن 

برای سالهای  آينده ادامه خواهد داشت.
خشايار باقرپور با اشــاره به برنامه ســاخت چهار ميليون واحد 
مسکونی در کشــور اظهار کرد: در حال حاضر اصلی ترين بحثی 
که در حوزه توليد مسکن مطرح است، مشارکت با چينی ها برای 
ساخت و ساز مسکن اســت.معتقدم که طرح نهضت ملی مسکن 
در ابتدا غير واقع گرايانه شروع شــد و بر اساس هزينه های توليد 
دستوری حرکت می کرد و عما به جايی رسيد که بانکها و ساير 
نهادهای متولی خيلی با اين طرح همکاری نداشــتند اما تامين 
زمين تا حدودی خوب پيش رفت تا اينکــه از آن طرف در بحث 
زيرســاخت و منابع مالی و رديف های اعتباری که بايد در بانکها 

تخصيص داده می شد، کاستی هايی وجود داشت.

وی ادامــه داد: معتقــدم وزارت راه که می خواســت زمين را به 
خود مردم بدهد تا مردم خودشــان خانه بســازند، اين کار عما 
تهديدهای بســياری به همراه داشــت زيرا مردم دانش ساخت 
مســکن و ســاختمان را ندارند و مهمتر از آن فاقد توانايی مالی 
برای اين کار هستند.نتيجه اش اين می شد که به سمت ساخت 
يکسری ساختمان های بی کيفيت و نا زيبا و نيمه کاره می رفتيم 
که در پس خود اختافاتی داشت زيرا قرار نبود زمين را به يک نفر 
بدهند بلکه به چند متقاضی يک قطعه زمين داده می شد که می 
توانست اختافات و درگيری ها و تبعات منفی بسياری به دنبال 

داشته باشد.
مديرعامل اتحاديه تعاونی های عمرانی شهر تهران افزود: به دنبال 
اين مساله ما هم واکنش هايی نسبت به اين مدل داشتيم تا اينکه 
بحث روز اول دولت ســيزدهم که طرح مشــارکت چينی ها در 
راستای سند توسعه همکاری ۲۵ ساله بود به ميان آمد. آن زمان 
و هم اکنون کم و کيف اين کار خيلی منتشر نشده است که قرار 
است اين کار به چه شکلی انجام شد و در حد يک کليت قرار است 

که با چينی ها در ساخت و ساز مشارکت داشته باشيم ولی اينکه 
مابه ازای اين مشارکت چه چيز است و قرار است با چه قيمتی داده 
شود يا اينکه زمين داده شود و يا حق بهره برداری از يکسری پروژه 

ها داده شود، مشخص نيست.
باقرپور با اشاره به کيفيت ساخت مسکن اظهار کرد: قطعا چينی ها 
در حوزه تکنولوژی و صنعت ســاختمان و صنعتی ســازی جزو 
پيشروها هستند و اين نقطه اميد کار است به شرطی که بتوانيم 
اين تکنولوژی ها را برای نيروهای متخصص داخلی نگه داريم و 
برای سالهای بعد از اين تجربه اســتفاده کنيم زيرا توليد مسکن 

برای سالهای  آينده ادامه خواهد داشت.
وی متذکر شــد: در حال حاضر و برای توليد چهار ميليون واحد 
مســکونی قرار اســت که با چينی ها مشارکت داشــته باشيم. 
مديرعامل اتحاديه تعاونی های عمرانی شــهر تهــران احتمال 
فاينانس از چين را برای ساخت و ساز مسکن بعيد دانست و گفت: 
سازندگان چينی به دنبال سود ساخت خواهند بود و صرفا بحث 

فاينانس و سود تسهيات مطرح نيست.

معــاون رئيس ســازمان 
توسعه تجارت ايران گفت: 
بــا اســتفاده از بازارهای 
گسترده و توسعه صادرات با 
محصولاتی با ارزش افزوده 
بالا، همچنين صادرات کالاهای دانش بنيان می توان 
در راستای توسعه صادرات غيرنفتی گام های مؤثری 
برداشت. حسين ساح ورزی در همايش پنجمين 
نمايشگاه توانمندی های جمهوری اسامی ايران، 
اظهار داشــت:  موضوع توســعه صادرات غيرنفتی 
در ســال ۱۴۰۲ دارای اهميت جــدی در اقتصاد 

ايران است.
نايب رئيس اتاق بازرگانی ايران اظهار داشــت:  در 
ماقات مقام معظــم رهبری با فعــالان اقتصادی، 
ايشان در تبيين اهميت دستيابی به رشد اقتصادی 
پايــدار به بحث توســعه صادرات غيرنفتی اشــاره 

کردند بنابراين صــادرات غيرنفتــی حائز اهميت 
خواهد بود. وی اظهار داشــت:  همچنين با توجه به 
نوسانات ناشــی از قيمت ارز که در هفته های اخير 
نيز شــاهد آن بوده ايم موضوع صــادرات غيرنفتی 
دارای اهميت می شود زيرا ممکن است بخشی از اين 
 نوسانات از سمت عرضه و شايد کمبود درآمد حاصل 

از صادرات نفتی باشد.
وی اظهار داشت: معرفی فرصت های سرمايه گذاری 
از طريق نمايشگاه ها در کشورهای هدف امکانپذير 
است لذا برگزاری چنين نمايشگاه هايی به صورت 
منسجم در داخل کشور اقدام مؤثر و قابل تحسينی 
است. نايب رئيس اتاق بازرگانی ايران اظهار داشت:  
ما  در اتاق بازرگانی به عنوان خانه بخش خصوصی 
برنامه های جدی داريم تا با تعامل با سازمان توسعه 
تجارت و شهرک های صنعتی، بستری تشويقی برای 
حضور شــرکت ها به خصوص شرکت های کوچک 
و متوسط را در نمايشــگاه های خارجی کشورهای 

صادراتی فراهم کنيم.

در ادامه اين همايش، مهدی ضيغمی، معاون رئيس 
سازمان توســعه تجارت ايران با اشاره به برگزاری 
رويداد ايران اکســپ در چهار دوره، اظهار داشت: 
برگزاری اين رويداد در ســال ۱۴۰۲ به دليل حائز 
اهميت بودن صادرات غيرنفتی مورد توجه است، 
همچنين با حضور دولت ســيزدهم روح جديدی 
به صادرات خارجی دميده شــده اســت. وی بيان 
داشــت: هدف از برگزاری چنين نمايشــگاه هايی 
افزايش صادرات و توانمندی شــرکت ها اســت و 
بايد تا حد امکان از اين فرصت ها اســتفاده شود ، 
برگزاری ايــن رويداد بايد به صورتی باشــد که به 
 عنوان تاريخ ثابتی در تقويم تجار و فعالان خارجی 

قرار گيرد.
ضيغمی گفت: با اســتفاده از بازارهای گسترده و 
توسعه صادرات با محصولاتی با ارزش افزوده بالا، 
همچنين صادرات کالاهای دانش بنيان  می توان در 
راستای توسعه صادرات غيرنفتی گام های مؤثری 

برداشت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شرکتهای نوپا کالاهایی با ارزش افزوده بالا  تولید می کنند

رشد صادرات غیرنفتی با محصولات دانش بنیان 

نحوه مشارکت چینی ها در ساخت ۴ میلیون واحد مسکونیصنايع دستي از سبد خريد خانوار حذف شده است

رکود و کسادي در بازار کار رستوران ها 

مديريت بازار را به خود اصناف بسپاريم

بازار مبادله سوخت ایجاد شود

قاچاق سالیانه ۱.۵ میلیارد لیتر سوخت نیروگاهی
ذخیره ۶۰ هزار تن میوه شب عید

تسهیل دسترسی دانش بنیان ها به بازارهای جهانی 
محمدجعفر نعناکار، کارشناس فناوری

برای توسعه صادرات محصولات دانش بنيان اقداماتی 
بايد در دستور کار قرار بگيرد. مشکات شرکتهای 
دانش بنيان از لحاظ توســعه روابط بين الملل بايد 
مرتفع شــود. راهکارهايی بايد برای دسترســی به 
بازارهای بين المللی تعريف و اقدامات در اين راستا 
به صورت جدی پيگيری شود.  برای رفع مشکات 
در بخش ارتباطات مالی بــه دليل وجود تحريم ها، 
می بايست فناوری های جديد جايگزين ابزاری مانند 
سوئيفت شود. به عنوان مثال از فناوری جديد کريپتو 
استفاده شود. البته اســتفاده از فناوری های جديد 
برای تبادلات مالی بايد مــورد تاييد بانک مرکزی 
 قرار گيرد. حوزه دانش بنيــان ظرفيت بالايی برای 
ارزآوری دارد.  در صورتی که دسترسی به بازارهای 
جديد تسهيل شود می توان به افزايش درآمدهای 
ارزی محصولات غيرنفتی اميد بيشــتری داشت. 
استفاده از فناوری های جديد مانند کريپتو بايد مورد 
قبول نهادهای حاکميت قرار گيرد. توســعه بازارها 
 بخصوص با کشورهای همسايه و حوزه خليج فارس 

در دستور کار قرار گيرد. 
همچنين کشورهايی مانند روسيه، بوليوی، کشورهای 
آفريقايی و... برای صادرات بازارهای مناسبی هستند. 
تنها در صورت افزايش تعامل رشــد صــادرات دانش 
بنيان ها تحقق  خواهد يافت.  به هر ترتيب لازم است 
به جای ســوئيفت راهکار ديگری تعيين شود. در غير 
اين صورت صادرات دانش بنيان ها دچار مشکل خواهد 
شد. محصولات دانش بنيان به دليل خرد بودن، توانايی 
تهاتر با کالاهــای ديگر را ندارند. اين در حالی اســت 
که محصولات نفتــی قابليت تهاتر با ديگــر کالاها را 
دارند بنابراين حاکميت می بايست راهکار جايگزين 
تعامات مالی را تعيين کند.   به طور کلی مشــکات 
ديگری هم در راستای توســعه دانش بنيان ها وجود 
دارد. مهمترين موضوعی که اين شرکت ها با آن دست و 
پنجه نرم می کنند اين است که کارشناسان سازمان ها 
و ادارات دولتی به قوانين دانش بنيانی تســلط ندارند. 
اگرچه مقرراتی در ارتباط با شرکت های دانش بنيان 
وجود دارد اما به دليل عدم آشنايی کارشناسان با اين 
قوانين همان روال های قبلی در ارتباط با شرکت های 
مورد بحث اعمال می شود؛ به طور مثال، در بحث حق 
بيمه ی قرارداد، ماليات ها و مســائل ديگر هنوز همان 
 مقررات قديمی در ارتباط با شرکت های دانش بنيان

 در نظر گرفته  می شود.
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آخر
 کسب و کار

شرکت های دانش بنیان تولیدی سابقه بیشتری در تولید و خدمات دارند
ثبت بیش از 8 هزار شرکت دانش بنیان در کشور

در حال حاضر، ملاک های انتخاب شرکت ها به عنوان دانش بنیان، سطح فناوری تولیدی 
آن هاست. بر این اساس در کشور حدود 8220 شرکت دانش بنیان وجود دارد. شرکت های 
دانش بنیان، حلقه واسط علم و صنعت و بازیگران اصلی زیست بوم اقتصاد دانش بنیان در 
کشور هستند. استفاده از دانش روز در تولید محصول، به دلیل ارزش افزوده بالایی که برای 

شرکت ها خلق می کند، نقطه تمایز شرکت های دانش بنیان با شرکت های دیگر است.
در حال حاضر شرکت های مختلف با در نظر گرفتن معیارهایی بر اساس محصول و فناوری 
آن ها موفق به دریافت گواهینامه دانش بنیان می شوند. این گواهینامه طی فرایند ارزیابی که 
توسط کارگروه ارزیابی و تشخیص صلاحیت شرکت های دانش بنیان معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری انجام می شود، به این شرکت ها اعطا می گردد. در تعریف آئین نامه ارزیابی 
شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان، محصولات و فناوری های شرکت های دانش بنیان بایستی 
ویژگی های فنی مناسب و پیچیدگی لازم را داشته باشند تا به عنوان محصول دانش بنیان 
معرفی شوند؛ از جمله اینکه به سختی قابل کپی برداری بوده و نیازمند تحقیق و توسعه قابل 
توجه توسط تیم فنی خبره، برای کسب آن باشد. بر این اساس، شرکت های دانش بنیان و 
مجوز اعطایی به آنها، انواع مختلفی دارد و تسهیلات و حمایت های آن ها نیز بر حسب نوع مجوز 
آنها، متفاوت خواهد بود. شرکت های دانش بنیان تولیدی سابقه بیشتری در تولید محصول و 
ارائه خدمات دارند. این شرکت ها دارای اظهارنامه مالیاتی هستند. همچنین گواهینامه های 
مختلف مرتبط با فعالیت خود را اخذ نموده اند و حجم مــراودات مالی قابل توجهی دارند.

اگر حداقل 25 درصد از درآمد این شرکت ها، ناشــی از فروش کالاها یا خدمات با فناوری 
پیچیده و سطح بالا باشد، به عنوان دانش بنیان تولیدی نوع 1 شناخته می شود. همچنین 
اگر شرکت مورد نظر حداقل یک کالا، خدمت، فرآیند تولید یا تجهیز تولید را حداقل در حد 
نمونه آزمایشگاهی و دارای معیارهای فنی دانش بنیانی ارائه دهد یا مجری پروژه مهندسی، 
پیمانکاری و ساخت باشد که حداقل 10 درصد قیمت آن دارای معیارهای دانش بنیانی باشد، 
در دسته شرکت دانش بنیان تولیدی نوع 2 قرار می گیرد.در این میان، شرکت های نوپا یا 
تولیدی مستعد که حائز معیارهای آئین نامه نباشند، ولی در صورت ایجاد فرصت و حمایت، 
امکان کسب آنها را داشته باشند، به صورت شرکت مستعد دانش بنیان )نوع 3( تأیید می شوند.

تاکنون بیش از 8220 شرکت در کشور، به عنوان دانش بنیان ثبت و موفق به اخذ تأییدیه 
دانش بنیان شده اند که تقریبا نیمی از آن ها را تولیدی های نوع 2 و حدود یک چهارم آن ها را 
شرکت های نوپای نوع 2 تشکیل می دهند. نمودار زیر، تعداد این شرکت ها را به تفکیک نوع 
آن نشان می دهد. در دسته بندی های ذکرشده و معیارهای ارزیابی و تشخیص شرکت های 
دانش بنیان تمرکز بر روی فناوری و محصول شرکت و میزان پیچیدگی های آن است. اگر 
در شرکتی، فناوری ها و محصولات ساخته شده، از معیارهای فنی مناسب برخوردار باشد، 
می تواند به عنوان شرکت دانش بنیان ثبت شود. دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در جلسه امضای توافق نامه همکاری با وزارت صمت که در 20 
اسفند 1401 برگزار شد، خبر از ایجاد معیارهای نوآورانه در ارزیابی شرکت های دانش بنیان 
داد و گفت: در فرآیند ارزیابی جدید، ارزیابی دانش بنیانی بر مبنای نوع یک، نوع دو و نوع 
سه نخواهد بود و اساساً ارزیابی بر مبنای خروجی و میزان ارزش افزوده ایجاد شده صورت 
می گیرد. وی اظهار داشت: بر این اساس، شرکت های دانش بنیان نوپا، فناور و نوآور تقسیم 
خواهد شد. شرکت های دانش بنیان نوپا در تعامل با دانشگاه ها شکل می گیرند و ارزیابی این 
نوع از شرکت ها به مجموعه هایی در وزارت علوم و پارک های علم و فناوری واگذار می شود. 
شرکت های نوپا شرکت  های با سابقه و توانمندی هستند که فناوری تولید می کنند و ضمن 

ایجاد اشتغال، از فناوری ارزش افزوده خلق خواهند کرد.

حمایت از پیوند دانش بنیان ها به صنعت پتروشیمی
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان گفت: از پیونــد دانش بنیان ها به صنعت 
پتروشیمی حمایت می کنیم. به گزارش معاونت علمی، روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در »نشست تبیین نقش صنایع پتروشیمی 
در تحقق شعار سال« عنوان کرد: اگرچه در واپسین روزهای سال به سر می بریم، اما شعار 
سال در آغاز راه خود قرار دارد و باید برای تحقق این شعار، همچنان و با قوت بیش از پیش، 
گام های جدی برداشته شود. شعار سال شروع و طلیعه یک جریان بزرگ در حوزه اقتصاد 
دانش بنیان بود و لازم است تمامی دستگاه ها و مردم، برای به جریان افتادن روند حرکت 
این اقتصاد گام های جدی بردارند. دهقانی با اشاره به نقش راهبردی رهبر معظم انقلاب در 
اهمیت بخشیدن به اقتصاد دانش بنیان و ضرورت عزم جدی همه بخش های جامعه برای 
تحقق این منویات، افزود: امید داریم امسال نیز لطف رهبری شامل حال ما و فعالان این 
حوزه شود و حتی در شعال امسال نیز اقتصاد دانش بنیان را مورد عنایت قرار دهند. به تعبیر 
رهبر فرزانه انقلاب، اقتصاد دانش بنیان ستون فقرات اقتصاد مقاومتی است. رئیس بنیاد 
ملی نخبگان، با تاکید بر این که کشور راهی جز حرکت در مسیر اقتصاد دانش بنیان ندارد، 
عنوان کرد: ایران عزیز علاوه بر منابع سرشار سرزمینی، از سرمایه ارزشمند نیروی انسانی 
دانش آموخته و ظرفیت بالای مغزافزار بهره می برد؛ از آن جایی که چنین سرمایه ارزنده ای 
را در اختیار داریم، ناگزیر هستیم در مسیر توسعه یک اقتصاد مبتنی بر نوآوری، دانش و 
فناوری حرکت کنیم. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان با اشاره به نقش صنایع 
پتروشیمی در خلق ارزش افزوده و اشتغال فناورانه افزود: خوشبختانه هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس گام بزرگی در مسیر تکمیل زنجیره ارزش و توسعه حلقه های پایین دست این 
زنجیره برداشته است و سایر صنایع پتروشیمی نیز باید در مسیر تکمیل زنجیره ارزش به 
کمک توسعه و حمایت از صنایع پایین دستی گام بردارند. امیدواریم با گام های ارزشمندی 

که برداشته شده، ارزش افزوده قابل توجهی به ارمغان بیاورد.

با شماره های ناشناس خارجی تماس نگیرید
شاید ندانید که اگر تا به حال از شماره ای بین المللی ناشناس با شما تماس گرفته  شده، 
ممکن است این تماس یک کلاهبرداری باشــد که به آن Wangiri Fraud یا نوعی 
از کلاهبرداری که می تواند هزینه زیادی برای شــما داشته باشد، می گویند. به گزارش 
 Wangiri« یا »Wangiri Fraud« ایسنا، طی سال های گذشته مشکلی تحت عنوان
Scam « برای اپراتورها به وجود آمده که در آن مهاجم یکسری شماره های ویژه یا پرمیوم 
)premium( تهیه  می کند و از آن ها بصورت رندوم به شماره های سراسر دنیا تماس هایی 
را برقرار و بلافاصله قطع می کنند تا یک تماس از دست رفته )Missed Call( در گوشی 
قربانی مشاهده شود. روش این کلاهبرداری اینگونه است که کلاهبرداران ابتدا یک تماس 
کوتاه با مشترک برقرار کرده و به سرعت قطع می کنند اما تعداد زیادی از مشترکان تلفن 
همراه عادت دارند پس از هر تماس ناموفق، اقدام به برقراری تماس با فرد تماس گیرنده 
کنند؛ به دلیل آن که این تماس ها از سرشماره های بین المللی برقرار می شود، به محض 

تماس هزینه های سنگینی به مشترک ایرانی تحمیل می شود.
در صورتی که قربانی به برقراری تماس مجــدد )Call Back( با مهاجم اقدام کند، یک 
پیام ضبط  شده برای وی پخش شــده و بدون اینکه فرد متوجه باشد درگیر قبوض بالا 
می شــود؛ اغلب مهاجمان  ســعی می کنند با طرح موضوعات جذاب مانند برنده شدن 
مشتری در لاتاری و غیره قربانی را جهت صحبت بیش تر ترغیب و هزینه بیش تری را به 
وی تحمیل کنند. کلاهبرداری Wangiri ریشه ای چند ساله دارد و برای اولین بار در سال 
2013 در آمریکا ظاهر شد و پس از آن طی سالیان، در حالی که بسیاری از آمریکایی ها 
درگیر این کلاهبرداری شــده اند، شهرتی جهانی یافت و در کشــورهایی مانند ایرلند، 
اسکاتلند و آلمان نیز گسترش یافت. همچنین از ابتدای سال میلادی 2020، این شیوه 
کلاهبرداری بار دیگر به آمریکا برگشت و آمریکایی ها شاهد افزایش شدید تماس هایی با 
این شیوه از سمت آفریقای غربی بوده اند. این تماس ها عمدتا از کشورهای کوچک یا در 
حال توسعه منشأ می گیرد. این کشــورها می تواند شامل بوتسوانا، گینه و گویان نشأت 
گرفته است. این کشورها دارای کدهایی هستند که به ترتیب با +2۶۷، +2424 و +5۹2 
شروع می شوند؛ البته این شماره ها ممکن است از هر کجای جهان باشد، همان طور که 
 در ایران هم با پیش شماره هایی از جمله +۹۹4 متعلق به کشور آذربایجان با مشترکان

 تماس گرفته شده است.

اخبار

سخنگوی دولت خبر داد که کلیه 
دستگاه های اجرایی از خرید هر 
گونه محصول و خدمات مشابه 
غیــر داخلی در حــوزه فناوری 
اطلاعات منع شده اند. به گزارش 
مهر، علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت با اشاره به مصوبات 
روز یکشــنبه هیئت دولت گفت: هیئت وزیران در راستای 
تحقق فرمان سال مقام معظم رهبری مبنی بر »تولید، دانش 
بنیان و اشــتغال آفرین«، آئین نامه »حمایت از تولید دانش 
بنیان و اشــتغال آفرین حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و اقتصاد دیجیتال کشــور« را تصویب کرد که به موجب آن 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف شده است تا پایان 
سال 1403 پردیس های علم و فناوری استانی را راه اندازی 
کند. استانداری ها و سایر دستگاه های اجرایی، تأمین زمین، 
مســتحدثات و زیرســاخت های لازم در این رابطه را فراهم 
خواهند کرد. وی با اشاره به اینکه یکی از نیازهای امروز کشور 
ما تربیت بیش از پیش و پایه ای نیروی انســانی متخصص 
در حوزه های مرتبط با اقتصاد دیجیتال، فناوری اطلاعات و 
صنعت فضایی است، اظهار کرد: به همین منظور یکی دیگر 
از مندرجات این آئین نامه همکاری وزارتخانه های آموزش و 
پرورش، علوم، تحقیقات و فناوری و تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــه منظور تعریف 
دوره های کاربردی و دروس نظری در راستای روزآمدسازی و 

توسعه توانمندی نیروی انسانی است.
سخنگوی دولت افزود: ارائه اعتبار پژوهشی در قالب جذب 
پسادکتری، فرصت مطالعاتی، حمایت از پایان نامه ها و رساله ها 
و پژوهش های کاربردی، یکی دیگر از تکالیف وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در آئین نامه مصوب است. بهادری جهرمی 
با بیان اینکه بر اساس این آئین نامه کلیه دستگاه های اجرایی 
از خرید هرگونه محصول و خدمات مشابه غیر داخلی در حوزه 
فناوری اطلاعات منع شده اند، گفت: در متن آئین نامه، افزایش 
سالانه حداقل 20 درصدی محصولات دانش بنیان و واحدهای 
فناور حوزه فناوری اطلاعات پیش بینی شده و به این منظور 

برای دستگاه های مختلف تکالیفی هم وضع شده است.
وی با بیان اینکه ایجاد گمــرک تخصصی فناوری اطلاعات 
و ارتباطات در منطقه ویــژه اقتصادی پیــام، یکی دیگر از 
مندرجات این آئین نامه تصویب شده در هیأت وزیران است، 
خاطرنشان کرد: این اقدام زمینه صادرات محصولات و خدمات 

شرکت های دانش بنیان و فناوری حوزه فناوری اطلاعات را 
تسهیل می کند.

سخنگوی دولت با بیان اینکه در جلسه هیأت وزیران آئین نامه 
دیگری در راستای تحقق شعار سال به تصویب رسید، اظهار 
کرد: آئین نامه »حمایت از تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین 
در حوزه حمل ونقل، مسکن، ســاختمان و شهرسازی« به 
پیشــنهادی وزارت راه و شهرسازی، به تصویب دولت رسید 
که چهار دسته اهداف مهم را دنبال می کند. بهادری جهرمی 
اضافه کرد: بخشــی از اهداف این آئین نامه، ایجاد سیستم 
حمل ونقل یکپارچه، هوشــمند، ایمن، سریع، کارآمد، پاک 
و راهکارهای نوآورانه در راســتای افزایش سهم حمل ونقل 
همگانی، ایفای نقش مؤثر در ترانزیت و تجارت بین المللی، 
افزایش چابکی و کارآمدی حاکمیت در بخش حمل ونقل، 
کاهش اثرات مضر محیط زیستی، توسعه حمل و نقل عمومی 
سبز، بهینه ســازی مصرف انرژی اســت. وی افزود: تولید و 
عرضه صنعتی مسکن با اولویت بهینه سازی مصرف انرژی، 
کاهش قیمت تمام شده ســاخت مسکن، افزایش کیفیت و 
سرعت ساخت با توجه به سند ملی آمایش سرزمین و معماری 
ایرانی اسلامی، از دیگر اهداف این آئین نامه است. سخنگوی 
دولت خاطرنشــان کرد: دولت با تصویب این آئین نامه ارائه 
راهکارهای فناورانه در طراحی و تولید مســکن و ساختمان 
اعم از استفاده و تولید انرژی های پاک و تجدیدپذیر از جمله 
انرژی خورشیدی، مدیریت منابع آب و توسعه استفاده از آب 
خاکســتری، بازچرخانی آب، احداث ساختمان های سبز و 
پایدار سازگار با محیط زیست و متناسب با نیازهای سالمندان 

و افراد کم توان را نیز دنبال می کند.
بهادری جهرمی همچنین گفت که شناســایی چالش ها و 
ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور و 
تدوین سازوکارهای حمایتی از قبیل ارائه تسهیلات حمایتی 
و پوشش بخشی از ریسک های تجاری سازی در راستای رفع 
موانع شرکت های مذکور، از دیگر اهداف این آئین نامه مصوب 

هیأت وزیران است.
وی در مورد تکالیف وزارت راه و شهرســازی به موجب این 
آئین نامه نیز اظهار کرد: این وزارت خانه مکلف است نسبت به 
بهره گیری از کارخانه های خانه سازی ذیل سازمان ملی زمین 
و مسکن با اولویت ایجاد و توسعه کارخانه نوآوری و پردیس 

پارک های علم و فناوری اقدام کند.
سخنگوی دولت ادامه داد: بر اساس این آئین نامه وزارت راه و 
شهرسازی همچنین موظف است با همکاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، به منظور 
حمایت از توسعه فعالیت شرکت های دانش بنیان و واحدهای 

فناور از طریق صندوق توسعه حمل ونقل و صندوق ملی مسکن 
و در چارچوب اساسنامه آن ها، نسبت به ارائه خدمات ضمانتی 
و ارائه تسهیلات موردنیاز شرکت های دانش بنیان و واحدهای 
فناور با اولویت طرح ها، اقلام و تجهیزات راهبردی، تحریمی و 

یا ارزبر در حوزه های فعالیت وزارت اقدام کند.
بهادری جهرمی افزود: وزارت راه و شهرسازی موظف است 
با همکاری وزارت صنعت، معــدن و تجارت و بانک مرکزی، 
الگوی مالی زنجیره تأمین مسکن و حمل و نقل را با تمرکز 
بر بکارگیری محصولات شرکت های دانش بنیان و واحدهای 
فناور در حوزه مسکن و حمل و نقل حداکثر ظرف ۶ ماه پس از 
ابلاغ این آئین نامه تدوین نموده و برای تصویب به شورای عالی 
مسکن ارائه کند. وی اظهار کرد: این وزارت خانه همچنین باید 
نســبت به راه اندازی صندوق پژوهش و فناوری حمل و نقل 
پیشرفته و صندوق پژوهش و فناوری مسکن با مشارکت بخش 
غیر دولتی و از محل وجوه در اختیار خود و سازمان های تابعه 
و وابسته و با همکاری صندوق نوآوری و شکوفایی و با رعایت 

قوانین و مقررات اقدام کند.
ســخنگوی دولت بیان کرد: همچنین به منظور توســعه 
نقش آفرینی سکوهای داده محور حوزه خدمات برخط حمل 
و نقل بار و مســافر و ارائه خدمات توسط این سکوها، وزارت 
راه و شهرسازی موظف است نسبت به تدوین ضوابط مربوط 
به ارائه خدمات حمل و نقل بین شهری بار و مسافر و توسعه 

زیرساخت های مورد نیاز آن اقدام نماید.
بهادری جهرمی تأکید کرد: به منظور توسعه صنعت پهپادهای 
غیرنظامی در کشور با اولویت حوزه های خدماتی، تفریحی و 
ورزشی، وزارت راه موظف است با همکاری ستاد کل نیروهای 
مسلح و وزارت کشــور، نسبت به تسهیل مجوزهای فعالیت 
شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور فعال در این حوزه و 
ایجاد فضاهای مناسب در محدوده کلان شهرها برای آزمون 
و اجرای عملیات پرنده های کوچــک هدایت پذیر خدمات 

غیرنظامی اقدام نماید.
وی گفت: وزارت راه و شهرســازی همچنین موظف است با 
همکاری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، شهرداری ها و 
مشارکت بخش غیردولتی در راستای حمایت از فناوری های 
پیشران و پرچمدار، با استفاده از ظرفیت قانون جهش تولید 
مسکن، تســهیلات و حمایت های لازم را برای ایجاد شهر و 
شهرک های هوشمند الگو یا هوشمندسازی شهرهای موجود 
با رعایت ملاحظات محیط زیستی و زیرساخت های هوشمند 
با زیست پذیری و خود اشتغالی بالا با رویکرد استفاده از ظرفیت 

شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور را فراهم سازد.

سخنگوی دولت اظهار کرد: بر اساس این آئین نامه همچنین 
وزارت راه و شهرســازی موظف اســت با همکاری سازمان 
حفاظت محیط زیســت و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 
دستورالعمل حمایت و توسعه فناوری های مرتبط با ساختمان 
ســبز، جنگل های عمودی و تطبیق محیط زیســتی را در 
راستای گسترش فضای سبز شهری و مدیریت مصرف انرژی 
ساختمان و کاهش آلایندگی ظرف ســه ماه تدوین و ابلاغ 
کند. به گفته ســخنگوی دولت، با تصویب این دو آئین نامه 
دانش بنیان، دولت سیزدهم در سال جاری 12 آئین نامه برای 
بهبود شرایط شرکت های دانش بنیان به تصویب رسانده است؛ 

به طور میانگین هر ماه یک آئین نامه.
بهادری جهرمی در تشریح مصوبه دیگر جلسه امروز هیأت 
وزیران گفت: هیأت وزیران در جلسه امروز همچنین با لایحه 
اصلاح قانون تسهیل ازدواج جوانان )مصوب 1384( موافقت 
کرد. به موجب این اصلاحیه و به منظور توانمندسازی جوانان 
برای تشکیل خانواده، دولت مکلف اســت نیازهای مربوط 
به ازدواج و مســکن جوانان به شــرح احکام مندرج در این 
 قانون را از صندوق پیشرفت و عدالت و صندوق ملی مسکن 

تأمین نماید.
سخنگوی دولت همچنین خبر داد که معیارهای تعیین سطح 
آلایندگی واحدهای تولیدی، صنعتــی، معدنی و خدماتی 
موضوع ماده 2۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده نیز در جلسه 

امروز تصویب شده است.
بهادری جهرمی توضیح داد: بر اساس این آئین نامه واحدهایی 
که از انجام خوداظهاری، ارائه اطلاعات الزامی یا ایجاد امکان 
نمونه گیری و آزمایش در مهلت مقرر اســتنکاف می کنند، 
مشمول جرایمی می شوند. از ســوی دیگر واحدهایی که در 
یک دوره موفق به کاهش نرخ آلایندگی به حداقل یک سطح 

پایین تر شوند، تشویق خواهند شد.
وی افزود: وزارت کشور موظف است به صورت سالانه گزارش 
خود در نحوه هزینه کرد عوارض سبز و میزان کاهش و رفع 

آلایندگی منتج از آن را به صورت عمومی گزارش کند.
سخنگوی دولت تاکید کرد: بر اساس این مصوبه همچنین 
دســتگاه هایی که عوارض آلایندگــی را دریافت و مصرف 
می کنند، مکلفند حداقل 50 درصد از عوارض آلایندگی را 
برای بهسازی، توسعه و نگهداری فضای سبز، توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی با اولویت های فناوری های نوین، مدیریت 
پســماند، کاهش و رفع آلودگی، پایش آلودگی و تصفیه و 
بازچرخانی فاضلاب، بهینه ســازی مصــرف آب و انرژی در 
ساختمان ها و اماکن عمومی با نظارت و تأیید سازمان حفاظت 

محیط زیست هزینه و گزارش آن را نیز سالیانه اعلام کنند.

ممنوعیت خرید خدمات مشابه غیرداخلی در حوزه فناوری اطلاعات

گمرک تخصصی فناوری اطلاعات ایجاد می شود
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ان شاءالله سال آینده 
سالی ویژه برای طرح فیبر نوری خواهد بود و تلاش  ما این 
است که به 10 میلیون پوشش دست پیدا کنیم. به گزارش 
وزارت ارتباطات، همزمان با فرا رسیدن 21 اسفند ماه مصادف 
با یکصد و چهل و ششمین سالروز تاسیس وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات با انتشار پیامی این روز را تبریک گفت.
متن پیام عیسی زارع پور بدین شرح است: »به نام خدا، امروز 
14۶ امین سالروز تاسیس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
است. وزارتخانه ای که ابتدا با عنوان »وزارت تلگراف« متولد 
شــد. این وزارتخانه اگرچه در بدو تاســیس با ارائه خدمات 
تلگراف و بعداً پست متولد شد اما امروزه به یکی از مهمترین 
وزارتخانه های کشور تبدیل شده و طیف وسیعی از ماموریت ها 
از تامین زیرساخت های ارتباطی در اقصی نقاط کشور تا توسعه 
کاربردهای فناوری اطلاعات، هوشمند سازی دولت، توسعه 
صنعت فضایی، توســعه اقتصاد دیجیتــال و ارائه خدمات با 
کیفیت را بر عهده دارد. من هم به همین مناسبت از این فرصت 
استفاده می کنم تا اشــاره ای بســیار کوتاه به دستاوردهای 
وزارتخانه در یک سال گذشته داشته باشم: به لطف الهی در 
یک سال گذشته در حوزه توسعه شبکه ملی اطلاعات به عنوان 
زیرساخت اصلی فضای مجازی کشــور، پیشرفت های قابل 
توجهی صورت گرفته است به گونه ای که بر اساس ارزیابی مرکز 
ملی فضای مجازی، درصد پیشرفت این طرح ملی از 23 درصد 
در ابتدای دولت به 5۷ درصد در ابتدای بهمن ماه رسیده است 

و هم اکنون نیز به حدود ۶0 درصد رسیده است.
امسال زیرساخت های حقوقی، مالی و قانونی لازم برای شروع 
طرح ملی اجرای فیبرنوری منازل و کسب و کارهای سراسر 
کشور به عنوان یکی از طرح های مهم شبکه ملی اطلاعات 
فراهم شد تا بتوانیم سرعت های بســیار بالاتری نسبت به 
وضعیت فعلی را به هموطنان عزیز هدیه کنیم. خوشوقتم 
که اعلام کنم این طرح ملی در 10 مرکز استان و 4۶ شهر 
کشور شروع شده اســت و تاکنون بیش از دو و نیم میلیون 
خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند. ان شاءالله سال آینده سالی 
ویژه برای این طرح خواهد بود و تلاش ما این است که به 10 

میلیون پوشش دست پیدا کنیم.
انجام مقدمات لازم بــرای راه اندازی چهار قطب مرکز داده 
کشور، توسعه زیرســاخت های ارتباطی کشور، عملیاتی 
کردن فرکانس های جدید ارتباطی برای اپراتورهای همراه، 
راه اندازی 400 ســایت نســل پنجم، فراهم کردن امکان 
دسترسی سه هزار روستای جدید به اینترنت و اتصال آن ها 
به شبکه ملی اطلاعات )که در نتیجه میزان پوشش اینترنت 
روستاهای بالای بیست خانوار از مرز ۹0 درصد تعداد آن ها 
عبور کرده(، توسعه مراکز تبادل ترافیک در کشور و افزایش 
سه برابری ظرفیت آن ها، رکورد شکنی ترافیک تولید داخلی 
در کشور و عبور آن از ۶.5 ترابیت بر ثانیه، افزایش دو برابری 
ترانزیت ترافیک اینترنت از خاک کشور و ده ها اقدام دیگر از 
جمله توفیقات یکسال گذشته در بخش ارتباطات بوده است. 
علاوه بر این، ارائه بسته اینترنت رایگان به سه دهک پایین 
درآمدی جامعه که از جمله وعده های انتخاباتی ریاســت 

محترم جمهوری هم بود در سال گذشته محقق گردید.

در این سال محدودیت هایی برای برخی سکوهای خارجی در 
اواخر شهریور ماه اعمال شد که خارج از اراده وزارت ارتباطات 
بود اما در طول این مدت ما در این وزارتخانه تمام تلاش خود 
را بکار بستیم تا امورات مردم عزیز دچار دچار مشکل نشود. 
در همین راستا تمام امکانات و زیرساخت های لازم را برای 
خدمت رسانی با کیفیت پیام رســان ها و شبکه اجتماعی 
بومی به منظور رفع نیازهای مردم عزیــز را فراهم کردیم. 
اکنون به لطف خدا با تلاش های شبانه روزی همکارانم در 
بخش های مختلف وزارتخانه و همت جوانان نخبه و متخصص 
شــرکت های دانش بنیان و همراهی اکوسیستم فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشور، این سکوها روزانه پذیرای چند ده 
میلیون کاربر هستند. ان شاءالله با برنامه ریزی صورت گرفته 
روز به روز به کیفیت و تنوع خدمات آن ها افزوده خواهد شد.

در بخش صنعت فضایی کشــور هم در یک سال گذشته 
اتفاقات بســیار خوبی رقم خورد که تشکیل دومین جلسه 
شورای عالی فضایی کشور در دولت سیزدهم، تهیه و تصویب 
برنامه ده ساله صنعت فضایی کشــور، انجام شش پرتاب 
تحقیقاتی و عملیاتی فضایی، پرتاب موفق ماهواره های نور 2 
و خیام، توسعه همکاری های بین المللی فضایی با کشورهای 
صاحب فناوری، آغاز ساخت بزرگترین پایگاه فضایی کشور 
در چابهار، افتتاح نخستین مرکز کنترل و پایش ماهواره های 
سنجشی، آغاز عملیات طراحی و ساخت منظومه ماهواره ای 
شهید ســلیمانی، رونمایی از دو ماهواره جدید سنجشی و 
مخابراتی و ده ها اقدام ریز و درشت دیگر از جمله مهمترین 
دستاوردهای متخصصان و دانشمندان صنعت فضایی کشور 
و دستگاه های مربوطه در بخش های گوناگون کشور بود که با 

راهبری سازمان فضایی ایران محقق گردید.
در بخش هوشمند سازی دولت هم امســال با همکاری و 
همراهی همه بخش های دولت بویژه سازمان امور استخدامی 
و اداری و البته پیگیری و مطالبه گری رسانه ها بویژه سازمان 
صدا و سیما، شــاهد راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند و اتصال بیش از ۹3 درصدی دستگاه های دولتی 
به این سامانه بودیم به نحوی که اکنون بیش از ده میلیون 
نفر از هموطنان در سامانه my.gov.ir ثبت نام کرده و از این 
طریق به بیش از 40 درصد از خدمات دولتی به صورت برخط 
دسترسی دارند. ان شاءالله طبق برنامه ریزی صورت گرفته 
سال آینده تمامی خدمات دولت از این طریق به هموطنان 
 )NIX( عزیز ارائه خواهد شد. در مرکز ملی تبادل سرویس
نیز به عنوان بستر اصلی تبادل استعلامات الکترونیک بین 
دســتگاه های اجرایی و نیز بخش خصوصی با ارائه بیش از 
2150 نوع خدمت الکترونیک، در طول سال گذشته بیش از 
هفت میلیارد تراکنش الکترونیک انجام شده که این رکورد 

در نوع خود بی سابقه است.
در بخش توسعه اقتصاد دیجیتال هم که یک ماموریت جدید 
محول شده به این وزارتخانه اســت، کارگروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال دولت با دارا بودن اختیارات تفویض شده ریاست 

محترم جمهور و هیات محترم وزیران در قالب اصل 12۷ و 
138 قانون اساسی، گام های اساسی برای رفع موانع اقتصاد 
دیجیتال کشور برداشت و با تشکیل هفت جلسه کارگروه 
اصلی و بیش از سی جلسه کمیسیون و کمیته های تخصصی 
آن مصوبات بســیار مهمی همچون »آیین نامه حمایت از 
سکوها و کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال«، »آیین نامه 
حمایت از آزادکارها« و… را داشــته اســت. ان شاءالله در 
سال آینده این کارگروه نقش ویژه تری برای توسعه اقتصاد 
دیجیتال که در پیش نویس برنامه هفتم توسعه به عنوان 
یکی از 12 موضوع کلیدی کشور در پنج سال آینده در نظر 

گرفته شده است، خواهد داشت.
راه اندازی »رادار گیم« برای کاهــش پینگ بازی و بهبود 
تجربه کاربری گیمرهای عزیز با بیش از 200 بازی پرمخاطب 
که با استقبال گسترده بازیکنان بازی های دیجیتال مواجه 
شد، راه اندازی ســرویس ضد تحریم online.403 برای 
فراهم کردن امکان دسترسی پرســرعت و آسان نخبگان، 
برنامه نویســان و عموم مردم به سرویس هایی که کشور ما 
را تحریم کرده اند و راه اندازی ســرویس اینترنت کودک و 
نوجوان بر روی اپراتورهای ارتباطی کشور با شماره گیری 
*45۶# و در قالب اپلیکیشن و وب ســایت ir.45۶ برای 
فراهم کردن امکان لازم برای عمــوم خانواده های عزیز در 
حفاظت از کودکان و نوجوانانشان در فضای مجازی از جمله 
دیگر اقدامات وزارت ارتباطات به منظور فراهم کردن خدمات 
ویژه برای گروه های مختلف کاربری در یک سال گذشته بود.
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام هم در طول 
یک سال گذشته شاهد تحولات چشمگیری بوده است. این 
منطقه که در طول نزدیک به سه دهه فعالیت خود، اصلی ترین 
حوزه ماموریتی آن در حوزه خدمات پستی و مخابراتی بوده 
است، هم اکنون در حال تبدیل شدن به قطب اقتصاد دیجیتال 
کشور بوده و طی یکسال گذشــته ۶0 شرکت خصوصی که 
عمده آن ها در زمینه ارائه خدمات مراکز داده، تولید گوشی 
تلفن همراه و تجهیزات شبکه ملی اطلاعات فعال هستند، در 
این منطقه سرمایه گذاری کرده اند و هم اکنون ۷000 نفر در 
این منطقه مشغول به کار هستند. ان شاءالله در سال آینده با 
ایجاد گمرک تخصصی ICT و ایجاد شهر سیلیکون و استقرار 
شرکت های بیشتری در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

روند توسعه پیام شتاب بیشتری خواهد گرفت.
شرکت ملی پســت جمهوری اســلامی ایران نیز در طول 
یکسال گذشته با جابه جایی بیش از سیصد میلیون مرسوله 
نقش مهمی در توسعه تجارت الکترونیک ایفا کرده است. 
علاوه بر این اقدامات مهمی نیز در راستای هوشمند سازی 
شرکت پست انجام شده است که از مهمترین آن ها می توان 
به ارتقا سامانه تجزیه و مبادلات هوشمند اشاره کرد. علاوه 
بر این در راستای ایفای نقش موثر این شرکت در کمک به 
کاهش آلودگی هوا و هوشمند ســازی فرایندهای توزیع و 
رهگیری مرسولات پستی، فرآیند واگذاری هفتصد دستگاه 

موتورسیکلت برقی ساخت داخل کشور به منظور استفاده در 
ناوگان موتوری موزعین عزیز در شهر تهران با واگذاری صد 

دستگاه موتور آغاز شده است.
پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات نیز به عنوان سازمان فعال 
در حوزه توسعه فناوری در سال 1401 رشد کمی و کیفی 
قابل ملاحظه ای داشته اســت. در بعد کمی بالغ بر پانزده 
هزار مترمربع فضای کاری با مشارکت بخش خصوصی در 
واحدهای البرز و خراسان رضوی پارک به بهره برداری رسیده 
و بالغ بر 30 شرکت جدید به خانواده پارک اضافه شده اند. در 
بعد کیفی معرفی چهل محصول جدید و ارتقاء شصت و چهار 
محصول موجود شرکت ها نشان از پویایی تحقیقات و توسعه 
فناوری در شرکت های عضو پارک دارد. پست بانک ایران هم 
به عنوان بانک تخصصی حوزه ارتباطات و تنها بانکی که در 
مناطق روستایی به ارائه خدمت به هموطنان عزیز می پردازد 
در یک سال گذشته به رشــد 2 برابری منابع و تسهیلات 
پرداختی نسبت به متوسط صنعت بانکی کشور و رشد بیش 
از 200 درصدی صدور ضمانت نامــه بانکی برای حمایت 
از تولید داخلی دســت پیدا کرده است. افزایش حدود یک 
میلیون نفری جمعیت روستایی مشمولین خدمات بانکی 
نیز از دیگر دستاوردهای پست بانک در یکسال گذشته است.
در حوزه تعاملات بین المللی نیز در طول یک سال گذشته 
شاهد پویایی و تحولات جدیدی بوده ایم. مذاکرات دو جانبه با 
مقامات بیش از 15 کشور برای توسعه تعاملات صورت گرفته 
مبتنی بر سیاست های دولت سیزدهم و عقد قراردادهای کاری 
مشترک، حضور فعال در نشست وزرای ارتباطات هشت کشور 
اسلامی در حال توسعه )D8(، حضور فعال در نهادهای تصمیم 
 ،RRB و WTDCگیر اتحادیه بین المللی ارتباطات همچون
حضور فعال در اجلاس جهانی جامعه اطلاعاتیWSIS و بیان 
مواضع جمهوری اســلامی ایران در موضوع مدیریت فضای 
مجازی، مشــارکت فعال در روندهای تدوین چارچوب های 
امنیت سایبری ذیل سازمان ملل متحد، دیدار و مذاکرات دو 
جانبه با مقامات بین المللی و مقامات ارشد ICT کشورهای 
خارجی و میزبانی بیست و ســومین نشست رگولاتورهای 
جنوب آســیا )STARC-23( از جمله مهترین فعالیت های 

صورت گرفته در حوزه بین الملل بوده است.
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در طول این یک 
سال نقش موثری در حل مسائل مربوط به بخش های مختلف 
این وزارتخانه داشته اســت. رویکرد جدید این پژوهشگاه 
باعث شده از ظرفیت آن به عنوان بازوی حل مسائل مرتبط 
با بخش های مختلف وزارتخانه و بویژه پروژه های مرتبط به 
شبکه ملی اطلاعات بهره برداری شود. همه دستاوردهای بالا 
با همت و تلاش شبانه روزی همکارانم در بخشهای مختلف 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و متخصصین و نخبگان 
صنعت ارتباطات، فناوری اطلاعات و فضایی کشور، سازمان ها 
و اصناف مرتبط بــا حوزه فناوری اطلاعــات و ارتباطات و 
اکوسیســتم فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور به دست 
آمده است که از همین جا از تلاش های همه آنان قدردانی 
نموده و برای ایشان آرزوی سلامتی، توفیق و شادکامی دارم. 
پیشاپیش ســال نو را به عموم هموطنان عزیز و همکارانم 

تبریک عرض می کنم.«

تحقق 8 وعده ارتباطی رئیس جمهور 

سال آینده به ۱۰ میلیون پوشش فیبرنوری می رسیم
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سبکزندگي

معــاون رئيس جمهــور در امــور زنان 
و خانــواده گفــت: دفترچــه آزمــون 
اســتخدامي دولت را بررســي كرديم و 
تبعيض هايي در آن به چشــم مي خورد 
كه مــوارد تبعيض آميز را به مســئولان 
اعلام كرديم. شــهيندخت مولاوردي در نشســت خبري كه براي 
تشــريح اقدامات ســتاد هفته بزرگداشــت مقام زن و روز مادر در 
شــوراي هماهنگي تبليغات اســلامي برگزار شــد، افــزود: زنان 
در دهه گذشته بيكارتر شــده اند و بايد تدابير لازم را براي استفاده 
از اين منابع انســاني به كار گيريم، چراكه اگــر از توانايي هاي زنان 
 به درســتي بهره نبريم، پتانســيل هاي آنان از طرق ديگري نمودار

 مي شــود.  وي درباره اقدامات معاونت امور زنان و خانواده در ســال 
جاري اظهار كرد: ســال 93 را به بررسي در زمينه طرح هاي موجود 
در حوزه زنان پرداختيم اما در حال حاضر بررســي هاي ما به اتمام 
رسيده و به برنامه هاي مشخصي دست يافته ايم. معاون رئيس جمهور 
در امور زنان و خانواده درباره بيمه زنان خانه دار اظهار كرد: اميدوارم 
لايحه بيمه زنان خانه دار در كميســيون اجتماعي دولت بررســي 
 شــود، البته رايزني هايــي با ســازمان تامين اجتماعــي نيز انجام 
داده ايم. مولاوردي تاكيد كرد: لازم است مشــوق هاي لازم را براي 
كارفرمايان بخش خصوصــي درنظر بگيريم البته اين مشــوق ها 
بار مالــي دارد كه با توجــه به توافــق هســته اي اميدواريم رونق 
اقتصادي حاصل شود. در اين شــرايط تلاش مي كنيم منابع مالي 
 را به انــدازه كافي بــراي كارفرمايان بخش خصوصــي اختصاص

 دهيم. 

 حضور زنان در اماكن ورزشي استفاده ابزاري نيست
وي درباره حضور زنان در اســتاديوم ها گفت: اين موضوع در 
دستور كار شوراي امنيت كشــور نبود، بنابراين خبر مربوط 
به بررسي حضور زنان در ورزشگاه ها در اين شورا تكذيب شد. 
حضور زنان در ورزشگاه ها منجر به تشويق در توسعه ورزش و 
تاسيس محيط هاي ورزشي مي شود. معاون رئيس جمهور در 
امور زنان و خانواده در پاسخ به اين پرسش كه آيا حضور زنان 
در ورزشــگاه ها براي تلطيف محيط هاي ورزشي، نگاه ابزاري 
به زنان نيســت، گفت: پيش از پيروزي انقلاب اسلامي زنان 
در ورزشگاه ها حضور داشتند و در كشورهاي ديگر اين چنين 
است. حضور آنان موجب تلطيف اماكن ورزشي مي شود و من 

اين حضور را استفاده ابزاري از زنان نمي دانم. 

مولاوردي درباره ضرورت تشويق حضور زنان در مسابقات ورزشي 
بانوان اظهار كرد: مشــكلي براي حضور زنان در ورزشگاه ها در 
مسابقات زنان نيست. از ســوي ديگر مي توان با يك نظرسنجي 
ميزان علاقه زنان براي تماشاي نزديك مسابقات ورزشي را به دست 
آورد؛ البته اين صحبت به اين معنا نيست كه همه فعاليت هاي 
 خود را متوقف كرده ايم و به مطالبات ديگــر زنان نمي پردازيم.

 وي تاكيد كرد: از ديدگاه دولت بايد به جاي پاك كردن صورت 
 مساله، حضور آنان در ورزشــگاه ها را مديريت كنيم البته بايد 
ســازوكار اين كار به گونه اي فراهم شــود كه موجبات نگراني 
جامعه متدين كشور را فراهم نكند. درواقع نبايد اين موضوع را 

 به دغدغه نظام تبديل كرد تا براي آن مجبور به پرداخت هزينه 
شويم. 

  طرح جامع زنان سرپرست خانوار اجرا مي شود
مولاوردي دربــاره لايحه حمايت از زنان سرپرســت خانوار نيز 
گفت: بخشي از لايحه حمايت از زنان سرپرست خانوار در قانون 
مديريت خدمات كشوري پيشنهاد شده است و بخش هايي از آن 
نيز در طرح جامع زنان سرپرست خانوار كه به صورت آزمايشي در 
شهر ري در حال اجراست، گنجانده شده است، البته اين طرح نيز 

به زودي به برنامه ملي تبديل مي شود. 

به گزارش ايســنا، معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در بخــش ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره بــه نامگذاري 
ســال جاري به نام دولت، ملت، همدلي و همزباني اظهار كرد: 
اين نامگذاري نشانه هوشــمندي و درايت مقام معظم رهبري 
است، چراكه در حال حاضر با چالش هايي مواجه هستيم، البته 
فرصت هايي را نيز در اختيار داريم كه يكي از اين فرصت ها نيروي 
انساني مبتكر است و نيمي از اين نيروها را زنان تشكيل مي دهند 
كه اميدواريم در ســال 94 در حوزه زنان و خانــواده، همدلي و 
همزباني ميان دولت و ملت بيش ازپيش به وجود آيد و دولت به 
توانمندي و استعدادهاي زنان اتكا كند و ملت نيز به سياست ها 

و برنامه هاي دولت اعتماد كند، چراكه از اين طريق مي توانيم به 
اهداف عاليه نظام جمهوري اسلامي دست يابيم. 

وي درباره اشتغال زنان اظهار كرد: مقام معظم رهبري در سال 
گذشته اشاره كردند كه اشــتغال زنان مساله اصلي نيست ولي 
ايشان اشــاره نكردند كه اين موضوع مســاله نيست. لازم است 
براي نيمي از سرمايه انساني كشور، ســرمايه گذاري هاي لازم 
انجام شــود و بايد در اين زمينه برنامه هايي را داشــته باشيم. 
اين موضوع در دســتور كار معاونت امور زنان و خانواده اســت، 
 بنابراين در جهت افزايش نرخ مشــاركت اجتماعي زنان تلاش

 مي كنيم. 

مولاوردی با اشاره به تبعیض جنسیتی در آزمون استخدامی دولت

زناندردههگذشتهبيكارترشدهاند

وزير بهداشت در نشســت هم انديشي 
رئيس و اعضاي كميســيون بهداشت و 
درمان مجلس با مديران حوزه سلامت 
در سال جديد، گفت: دولت يازدهم يكي از 
اولويت هاي مهم خود را حوزه ســلامت 
قرار داده است و ما فرصت ايجاد شــده براي ارائه خدمات بهتر به 
مردم را غنيمت مي شماريم. دكتر سيد حسن هاشمي اظهار داشت: 
مطمئن هستيم كه در ســال جاري نيز اين توجه و حمايت ادامه 
خواهد داشت؛ چراكه هنوز مردم مشكل دارند و عقب ماندگي هايي 

در اين حوزه وجود دارد. 
هاشمي به وعده هاي داده شده به مردم در حوزه سلامت اشاره كرد و 
گفت: خوشبختانه با تلاش همكاران در دانشگاه هاي علوم پزشكي و 
ستاد وزارت بهداشت به بخش عمده اي از وعده هاي داده شده جامه 
عمل پوشانده شده است. وي به اقدامات انجام شده در حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: درحال حاضر دسترسي مردم به خدمات بهداشتي 
در نقاط مختلف كشور قابل مقايسه با سال قبل نيست و بايد با همكاري 
يكديگر از دستاوردهاي به دست آمده در حوزه سلامت مراقبت كنيم. 
وزير بهداشت در ادامه به اعتبارات تخصيص داده شده به حوزه سلامت 
اشاره كرد و گفت: با وجودي كه دولت به ويژه در نيمه دوم سال گذشته 
در شرايط سختي قرار داشت و درآمدهاي نفتي كشور به نصف كاهش 
يافته بود اما با توجه ويژه رئيس جمهور به اين حوزه كمك شد. بنابر 
اعلام وبدا، وي گفت: 30 درصد از مجموع اعتباراتي كه قرار بود از محل 
يك درصد ارزش افزوده و درآمدهاي حاصل از محل يارانه ها به اين حوزه 

اختصاص يابد، تخصيص داده نشده است. 
وزير بهداشت افزود: با اين وجود، برنامه تحول سلامت را به گونه اي 
طراحي كرديم كه استمرار يابد چون اگر توقعي در جامعه ايجاد كنيم 
و نتوانيم آن را ادامه دهيم موجب نارضايتي مردم مي شود. هاشمي 
با بيان اينكه برنامه هاي وزارت بهداشت در سال 93 در سال آينده 
نيز ادامه خواهد داشت، تاكيد كرد: اشكالات و ايرادات طرح تحول 

سلامت بايد اصلاح شود. 
وي با بيان اينكه وزارت بهداشت نخســتين دستگاهي است كه از 
ديگران خواسته است عملكرد اين دستگاه را در بوته نقد قرار دهند، 
گفت: در اين زمينه همايشي در 15 ارديبهشت ماه با عنوان همايش 
نقد عملكرد دولت در حوزه ســلامت برگزار خواهد شــد و تاكنون 
استقبال خوبي از برگزاري اين همايش صورت گرفته و مقالات زيادي 

به دبيرخانه اين همايش رسيده است. 
وي خاطرنشان كرد: اجراي طرح تحول سلامت در كشور مورد حمايت 
اكثر مسئولان، ائمه جماعات، فرمانداران، اعضاي شوراي شهر و ديگر 
مسئولان قرار گرفته است و اين طرح در سال جاري نيز ادامه مي يابد 
و بايد اشكالات آن برطرف شود. هاشــمي ابراز اميدواري كرد كه با 
گشايش در امور دولت، حلقه هاي ديگر اين برنامه طراحي شده و اين 

طرح در حوزه بهداشت و درمان كامل شود. 
وزير بهداشت با بيان اينكه امســال توجه به بهداشت عمومي مورد 
تاكيد قرار گرفته است، گفت: تكميل شبكه هاي بهداشتي درماني 
آغاز شده است و اين برنامه از حاشيه شهرها شروع شده به طوري كه 
تاكنون يك سوم جمعيت حاشيه شــهرها تحت پوشش خدمات 

بهداشتي درماني قرار گرفته اند. هاشمي با اشاره به گسترش خدمات 
بهداشت، گفت: اميدوار هستيم خدمات بيشتري را در حوزه درمان به 
مردم ارائه دهيم.  با وجود اجراي طرح تحول نظام سلامت، اما افزايش 
غيرقانوني تعرفه هاي پزشكي هنوز يكي از نگراني هاي مردم است. 
مديركل نظارت و اعتباربخشــي درمان وزارت بهداشت در اين باره 
گفته است: هيچ گونه افزايش تعرفه اي در بخش دولتي و خصوصي 
در سال جديد نداشتيم، اين افزايش بايد در هيات وزيران تصويب و 

از طريق وزارت بهداشت ابلاغ شود. بنابراين هيچ مركز درماني حق 
افزايش تعرفه ندارد. 

محمدحسين ميردهقان ضمن تكذيب افزايش تعرفه ها اظهار داشت: 
هرگونه افزايش تعرفه منوط به مصوبه هيات وزيران است و هيچ فرد 
يا سازماني مجاز به افزايش تعرفه ها نيست و اين اقدام نوعي تخلف 
است و از نظر قانوني فقط وزارت بهداشت بايد مصوبه هيات وزيران 
را ابلاغ كند تا اين افزايش صورت پذيرد.وي گفت: در بخش دولتي و 

خصوصي هيچ افزايش تعرفه اي نداشتيم و اگر هم اتفاق افتاده باشد 
برخلاف مقررات است و هيچ مركز درماني حق چنين كاري را ندارد 

چون هيات وزيران هنوز آن را تصويب و ابلاغ نكرده است. 
ميردهقان همچنين زمان تصويب و ابلاغ افزايش تعرفه پزشكي را تا 
پايان فروردين ماه تخمين زد و افزود: افزايش تعرفه ها براي پرونده هاي 
بيمه ها و مطالبات آنها از اول فروردين ماه سال جاري محاسبه خواهد 
شد.  به گزارش وزارت بهداشــت، پيش تر محمد آقاجاني، معاون 

درمان وزارت بهداشت عنوان كرده بود كه پيشنهاد افزايش حدود 
15  درصدي تعرفه هاي پزشكي براي سال 94، اواخر سال گذشته از 
شوراي عالي بيمه به هيات دولت ارسال شد اما هنوز اين تعرفه ها در 
دولت بررسي و تصويب نشده است و درباره تعرفه هاي پزشكي سال 94 
مصوبه اي در دولت نداريم و قرار است در جلسه هيات دولت پيشنهاد 
 افزايش تعرفه هاي پزشكي كه در حدود تورم پيشنهاد شده، بررسي و 

تصويب شود. 

30 درصد از اعتبارات وزارت بهداشت از هدفمندي پرداخت نشده است

هيچمركزدرمانيحقافزايشتعرفهندارد
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کشاورزي

خشكسالي اخير و كاهش ســطح نزولات آسماني كه 
موجب قرار گرفتن منابع آب هاي زيرزميني مازندران 
در وضعيت قرمز شده، اين نگراني را در بين كارشناسان 
و متوليان امور آب استان افزايش داده است، تاحدي كه 
به گفته كارشناسان درصورت تداوم كشت برنج در اين 
سطح در ســال هاي آتي بايد در انتظار پايين آمدن سطح آب هاي زيرزميني و 
شور شدن آنها و در نتيجه خشك شدن اقليم استان و تبديل اين استان سرسبز 

به بياباني وحشتناك باشيم. 

  مازندران تامين كننده اصلي برنج كشور
با آنكه فصل كشــت وكار برنج از قبل از عيد در مازندران شــروع شد، تاكنون 
بيش از ۷۰ درصد شاليزارها شخم و شيار شــدند و ۱۲۰ هزار هكتار از مزارع 
نيز آب تخت شدند. بسياري از كشــاورزان مازندراني هرسال در آغاز سال نو، 
شاليزارهاي شــان را با آب تخت كردن و شخم زدن براي كشــت برنج آماده 
مي كنند، كشــت برنج درحالي در مازندران آغاز شــد كه كم آبي كشاورزي 
را تهديد مي كند و رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي مازندران در گفت وگو 
با مهر، كاهش منابع آبــي را ازجمله تهديدها برشــمرد و خواســتار اجراي 
طرح نوبت بندي آبياري اراضي كشــاورزي شــد.  دلاور حيدرپور، با اشاره به 
كاهش بارندگي و ذخاير آبي در پشــت ســدها، اعمال مديريت در مصرف را 
از كارهاي ضروري دانســت و گفــت: بهره برداران با هماهنگي كارشناســان 
امر در اين زمينه برنامه ريزي داشته باشند تا مشــكلي براي آنان پيش نيايد. 
وي به كشــاورزان توصيه كرد تا با اســتفاده از بارندگي هاي كنوني و خنكي 
 هوا، آماده ســازي زمين را انجام دهنــد تا در پيك كار دچار مشــكل كم آبي 

نشوند. 

  صرفه جويي 25 درصدي آب با آبياري نوبتي
وي با اشاره به انجام بيش از ۷۰ درصد شخم شيار و آب تخت ۱۲۰ هزار هكتار از 
شاليزارها، گفت: بايد هماهنگي بين كشاورزان و كارشناسان وجود داشته باشد 
تا آب را درست مصرف كنند. حيدرپور به كشاورزان توصيه كرد تا با نوبت بندي 
و با استفاده آبياري دوره اي، استفاده بهينه اي از منابع آبي داشته باشند و نتايج 
نشــان داده كه مي توان بين ۲۰ تا ۲۵ درصد صرفه جويي بــا آبياري دوره اي 
در مصرف آب داشت. رئيس سازمان جهاد كشــاورزي با بيان اينكه آب براي 
كشاورزي عنصر حياتي است، تصريح كرد: بايد آبياري دوره اي شود تا علاوه بر 

جلوگيري از خسارت ها، سبب افزايش توليد شويم. 

  كاهش ۴2 ميليون مترمكعبي ذخاير آبي 
مديرعامل آب منطقه اي مازندران نيز با اشاره به كاهش ۴۲ ميليون مترمكعبي 

حجم ذخاير آبي استان، گفت: سد شهيد رجايي، به عنوان مهم ترين منبع آبي 
استان امسال كاهش چشمگيري يافته اســت. محمدابراهيم يخكشي افزود: 
افت دبي چشمه ها و كاهش منابع آبي، ۴۷ درصد از زمين هاي كشاورزي را در 
معرض خشكسالي قرار داده است، از اين رو طرح نوبت دهي آبگيري اراضي از 

فروردين ماه آغاز شده است. 
وي از كشاورزان خواست تا با اقدام و لايروبي نهرها براي آبگيري زمين ها اقدام 

و چاه ها را تجهيز كنند. 

  30 درصد آب قبل از نشا مصرف مي شود
با گذر از مناطق مختلــف مازندران مي توان شــاليكاراني را  ديد كه تا زانو در 

زمين هاي غرقابي استان فرو رفته اند و به كشت وكار كشاورزي مي پردازند.

 فرزين فرهادي، رئيس جهاد كشاورزي قائم شهر در اين زمينه مي گويد: با آغاز 
عمليات آماده سازي شاليزارهاي شهرستان قائم شهر، تاكنون خزانه گيري در 
بيش از ۶۵ درصد از شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته است. وي با اشاره 
به اينكه خزانه گيري به صورت پوشش پلاستيك صورت گرفته، افزود: آب تخت 
مزارع شاليزاري در بيش از ۹۰ درصد شاليزارهاي اين شهرستان انجام پذيرفته 
است. وي با بيان اينكه استفاده از رطوبت موجود در خاك هاي شاليزاري براي 
آماده سازي شــاليزارها يك فرصت مناسب محسوب مي شــود، به كشاورزان 
توصيه كرد كه از اين فرصت استفاده مطلوب كرده و از آنجايی كه ۳۰ درصد از 
آب مصرفي شاليزارها در مرحله قبل از نشا مورد نياز است، از آب هاي جاري و 

رطوبت موجود استفاده بهينه  كنند. 
فرهــادي در پايان بــا بيــان اينكه عمليات شــخم و شــيار شــاليزارهاي 

 شهرســتان قائم شــهر در بيش از ۸۰ درصد زمين ها صورت گرفته، ســطح 
زير كشــت برنج ايــن شهرســتان را بيــش از ۸۵۰۰ هكتار اعلام داشــت. 
كار زراعت برنج در اراضي مازندران شــروع شــد اما به تاكيد كارشناســان، 
مســئولان از هم اينك بايد براي بازرگانــي، خريد تضمينــي، جلوگيري از 
 واردات بي رويــه و حمايــت اصولــي از كشــاورزان برنامه ريــزي داشــته 

باشند. 
دو اســتان مازندران و گيلان به دليل شــرايط آب وهوايي مي توانند به عنوان 
مهم ترين مركز توريسم در كشور تداعي شوند كه اين امر به تدريج سبب تغيير 
كاربري، ساخت ويلا، كارگاه و مراكز توريستي مي شود، لذا جهت برون رفت از 
اين خطر جدي بايد درآمد اقتصادي كشاورزان را افزايش دهيم و از هزينه هاي 

اضافي توليد براي كشاورزان بكاهيم. 

كشاورزان شمالي هم از كم آبي در امان نيستند

نوبت بندي آب براي نجات شاليزارهاي مازندران 

قائم مقام خانه كشــاورز دربــاره واردات ميوه گفت: 
واردات ميوه حتي به صورت پيله وري از مرزها خيانت 
به توليد ملي به شــمار مي رود كه برخورد با آن وظيفه 
وزارت جهاد كشاورزي نيســت اما اين وزارتخانه بايد 
عليــه متخلفاني كه منافــع ملي را بر هــم مي زنند، 
اعلام جرم كنــد. بياباني اظهار كرد: حتي اگر واردات پيله وري ميوه از ســوي 
مرزنشــينان نيز قانوني باشــد، آن ها حق دارند اين محصــول را تنها در آن 
 منطقه مرزي توزيع كنند، نه اينكه شاهد عرضه پرتقال مصري در مغازه هاي 

پايتخت باشيم. 

بي تجربگي و عدم نظارت بازار ميوه را آشفته كرد
عنايت ا... بياباني گفت: بي تجربگي وزارت جهاد كشاورزي و عدم نظارت سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان عامل برهم خوردن بازار ميوه در شب 
عيد و ايام نوروز امســال بود. بياباني اظهار كرد: قانون انتزاع وظايف بازرگاني 
بخش كشاورزي از طرف برخي افراد و مسئولان سابق وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همواره مورد هجمه و انتقاد قرار گرفته است و اين انتقادها از گذشته نيز 
وجود داشته كه نشــان مي دهد تمامي صحنه ها و مشكلات بازار ميوه و تره بار 
شب عيد و ايام نوروز ساختگي و براي زمين خوردن وزارت جهاد كشاورزي در 

اجراي اين قانون بوده است. 

به واردات تن نداديم
وي افزود: وزارت جهاد كشــاورزي با قاطعيــت مانع واردات ميــوه و تره بار 
شب عيد شــد و باوجود فشــارهاي فراوان برخي ســودجويان براي واردات 
ميوه كه همواره بــه كمبود اين محصــولات دامن مي زدند، مســئولان اين 
وزارتخانه به واردات تن ندادند. قائم مقام خانه كشاورز ادامه داد: وزارت جهاد 
كشاورزي براساس سياســت هاي تنظيم بازاري قانون وظايف بازرگاني بخش 
كشاورزي، عمليات ذخيره سازي، توزيع و تامين ميوه هاي مورد نياز شب عيد 
 را به موقع انجام داد اما افزايش قيمت ميوه هاي شب عيد مردم به نظر مي رسد 

كه ساختگي باشد. 

تفاوت قيمت ميوه در غرفه ها چه معني دارد؟
بياباني تصريح كرد: وقتي توليد انواع ميوه و تره بار در داخل به وفور انجام شده 
و تامين آن به موقع صورت گرفته است، ديگر چه معني دارد كه قيمت ميوه در 
غرفه اي در بازار كيلويي ۳۵۰۰ تومان و در غرفه ديگر ۶۰۰۰ تومان باشد؟ اين 
نشان مي دهد كه ســازمان حمايت مصر ف كنندگان و توليدكنندگان نظارت 
درستي بر عرضه كنندگان ميوه و تره بار نداشته كه البته به نظر تعمدي در كار 

بوده است. 

وزير قاطعانه در برابر سودجويي ايستاد
وي گفت: گرچه وزارت جهاد كشاورزي با توجه به اينكه به تازگي مسئوليت هاي 
تنظيم بازاري محصولات كشــاورزي را برعهده گرفته اســت، بي تجربه بود و 
اين بي تجربگي در اين راه ســبب شــد در برخي مقاطع دستپاچه عمل كنند 
و نتوانند به نحو احســن وظايف خود را انجــام دهند اما بايــد از وزير جهاد 
كشــاورزي تقدير كرد كه رسم هرساله بخش كشــاورزي را برهم زد، چراكه 
در گذشته فشــار و جوســازي عده اي باعث واردات ميوه در شب عيد مي شد 
 اما حجتي سال گذشته با قاطعيت در مقابل اين ســودجويان ايستاد و اجازه 

واردات را نداد. 

 قائم مقام خانه كشاورز با انتقاد از واردات ميوه 

افزايش قيمت ميوه شب عيد ساختگي بود
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اصناف

بازار ارز و طلا بعــد از روزهاي توفاني 
سال هاي ٩٠ و ٩١ از نيمه سال گذشته 
به آرامش نسبي رســيد. يعني بعد از 
آنكه دلار  هزار تومانــي تا مرز ۴ هزار 
تومان پيشروي كرد و سكه از مرز يك 
و نيم ميليون تومان هم گذشت، بالاخره توفان از بازار دور شد. 
قيمت طــلا در بازار داخلــي ايــران تحت تاثيــر دو عامل 
قيمت جهاني طــلا و قيمت بازار غير رســمي دلار اســت. 
اگر اقتصاد شــوك مثبت داشــته باشــد طلا ارزان مي شود 
و هر خبر يا شــوك منفي باعــث تقويت بــازار جهاني طلا 
مي شــود. البتــه تصميماتــي نظيــر خريــد طلا توســط 
 بانــك مركــزي كشــور نيــز قيمــت طــلا را به نوســان

 درمي آورد. 
در چند روز گذشته بازار طلاي جهاني با نوسان قيمت روبه رو 
بوده است. افزايش و كاهش قيمتي كه بلافاصله در بازار داخلي 

سكه و طلا هم تاثير گذاشت. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه كشــوري طــلا و جواهر در 
گفت وگو با »كسب و كار« گفت: سال جاري را براي بازار طلا و 

سكه چندان پرجنب وجوش پيش بيني نمي كنم. 

بازارهاي ايران در  سال ٩٣ با ركود مواجه بودند
محمد كشــتي آراي گفت: بازارهاي ايران در  سال ٩٣ با ركود 
مواجه بودند. اين ركود البته در بازار سكه و طلا نمود بيشتري 
داشت چون مردم بعد از اينكه همه هزينه ها را پوشش دادند 
به سراغ خريد ســكه و طلا رفتند بنابراين در  سال گذشته تا 
ضرورت ايجاب نكرد كســي براي خريد به اين بازار مراجعه 

نكرد. 
وي ادامه داد: در سال ٩٣ بازار ســكه و طلا مانند  سال ٩٢ با 
ثبات قيمت ها مواجه بود به اين ترتيب با از بين رفتن نوسان در 

بازار، انگيزه خريد با هدف ذخيره كردن كاهش يافت. 
كشــتي آراي افزود: حتي در روزهاي پاياني  سال گذشته جز 
كساني كه با ضرورتي مواجه هستند كسي به بازار طلا نرفته و 
از جمله اين متقاضيان هم عروس  و دامادها و خانواده هايشان 

بودند. 
وي همچنين با اشــاره به اينكه سال گذشــته  سال چندان 
دلچسبي براي فعالان بازار طلا نبود، تاكيد كرد: همه فعالان 

اقتصادي از جمله اهالي بازار طلا اميدوارند  امســال با تدابير 
جديد دولت و رفــع تحريم ها، رونق به فضاي كســب و كار و 

اقتصاد ايران بازگردد. 
كشتي آراي پيش بيني كرد قيمت سكه و طلا  در سال جاري 
هم بر مــدار ثبات حركت كند و كمتر شــاهد نوســان هاي 
محســوس در قيمت ها باشــيم. با اين همه نتيجه مذاكرات 
هسته اي و افزايش يا كاهش قيمت دلار، قيمت طلا و سكه را 

هم متاثر مي كند. 

كاهش ۱۵ هزار توماني قيمت سكه در ايام نوروز
رئيس اتحاديه طلا و جواهر از كاهش ١۵ هزار توماني قيمت 
سكه در بازار در ايام نوروز خبر داد و گفت: بازار طلا با توجه به 
توافق هسته اي لوزان در انتظار كاهش قيمت ها بود و در بازار 

شاهد تاثير توافق هسته اي بوديم. 
كشتي آراي درباره تاثير تفاهم هســته اي لوزان بر بازار طلا، 
افزود: به طور قطع نرخ ارز با توافق هســته اي كاهش خواهد 
يافت و بــازار طلا نيز به تبــع آن با كاهــش قيمت ها مواجه 

مي شود. 
وي با بيان آنكه، با وجود تعطيلات نوروز و تعطيلي بازارها كم و 
بيش داد و ستد در بازار طلا و سكه انجام مي شد، اظهار داشت: 
خبرهاي مثبت هسته اي در روزهاي اخير سبب شد تا نرخ ها 

در دادوستدهاي متفرقه نيز كمي با كاهش مواجه شود. 
رئيس اتحاديه طــلا و جواهر همچنين به ايســنا، گفت: در 
طول هفته گذشــته به طور متوســط قيمت ســكه ۴8٠٠ 
 تومــان افزايش داشــت كــه دليل اصلــي آن، بــالا رفتن 

قيمت ارز بود. 

قيمت طلا در هفته گذشته روند صعودي داشت
محمد كشــتي آراي اظهار كرد: در هفته گذشته قيمت طلا 
روند صعودي داشت و اين درحالي است كه در هفته هاي قبل 

قيمت طلا نزولي بود. 
وي افزود: هفته پرنوساني را در حوزه طلا پشت سر گذاشتيم و 
شوك رواني توافق لوزان، قيمت سكه را در نخستين روز كاري 

هفته گذشته به ٩١٠ هزار تومان كاهش داد. 
كشــتي آراي يادآور شــد: جو رواني توافق لوزان كه در روز 
شنبه - ١۵ فروردين - باعث بالا رفتن قيمت ها شده بود، در 

روز يكشنبه برعكس شــد و با توجه به افزايش ميزان تقاضا، 
قيمت ها نيز افزايش يافت. 

رئيس اتحاديه طلا و جواهر با بيــان اينكه قيمت جهاني طلا 

كه در اوايــل هفته ١٢٠٣ دلار بود در طــول هفته به ١٢١٣ 
دلارافزايش يافــت، گفت: افزايش قيمــت ارز باعث افزايش 
قيمت ها شد و در سه روز پاياني هفته با توجه به نزديك شدن 

به روز زن، تقاضا براي خريد نيم ســكه، ربع سكه و سكه هاي 
يك گرمي افزايش يافت و همين افزايش تقاضا باعث بالا رفتن 

قيمت ها شد. 

 رئيس سابق  اتحاديه كشوري طلا و جواهر تاثير توافق لوزان را بر بازار طلا بررسي كرد

رونق اقتصادي در انتظار بازار طلا

يكــي از محصولاتي كه ايــن روزها 
نگراني هاي زيادي براي افزايش قيمت 
آنها وجود دارد شــير و فرآورده هاي 

لبني است. 
برخــي از فعــالان بــازار از افزايش 
قيمت ايــن محصولات طي آينده اي نزديــك خبر مي دهند 
و برخي ديگر بــا رد افزايش قيمت ادعــا مي كنند حذف ارز 
مرجع باعــث گراني فرآورده هــاي دامي نخواهد شــد. اين 
درحالي اســت كــه توليدكنندگانــي كه طي ايــن مدت با 
 مشكلات زيادي در زمينه تامين نهاده مواجه بوده اند چنين

 نظري ندارند. 
درحــال حاضر ســرانه مصرف شــير و فرآورده هــاي لبني 
صنعتي، مصرف ســنتي و شيرخشــك براي هر ايراني ١٢٠ 
 كيلوگرم اســت كه ايــن ميزان بســيار كمتر از اســتاندارد 

جهاني است. 
در همين زمينه مديرعامل اتحاديه مركزي دامداران از احتمال 
تغيير شيوه خريد تضميني شيرخام از دامداران در سال جاري 
خبر داد و گفت: اگر هزينه هــاي توليد به ويژه قيمت خوراك 
دام كنترل شود، مي توان قول داد كه قيمت شير و لبنيات در 

سال جاري افزايش نمي يابد. 

كاهش مصرف شــير و فرآورده هاي لبني به دليل 
افزايش قيمت ها

وي افزود: در دو ســال اخير مصــرف شــير و فرآورده هاي 
لبني بــه دليــل بالارفتن قيمت هــا با كاهــش مواجه بوده 
اســت، بنابراين به هر ميزان كه نرخ اين محصولات با ارزش 
غذايي بالا افزايــش يابد، تقاضــا براي مصــرف آن كاهش 
 مي يابد كــه اين امــر به نفع ســلامت و بهداشــت عمومي 

جامعه نيست. 
ســلطاني با تاكيــد بر اينكــه دامــداران به دنبــال افزايش 
نرخ شــيرخام نيســتند، گفــت: معتقديــم درصورتي كه 
نهاده هــاي مورد نياز بخش دامي كشــور با قيمت مناســب 
ســال گذشــته تامين و در اختيار دامــداران قــرار گيرد، 
نيازي به افزايش قيمت شــيرخام نيســت چراكــه افزايش 
 نــرخ شــيرخام به طــور قطــع گرانــي محصــولات لبني 

را درپي دارد. 
ســعيد ســلطاني همچنين گفت: پس از اجراي فاز يك و دو 
خريد تضميني شيرخام در سال گذشته، مقرر شد تا در پايان 
فروردين امسال وضعيت و نقاط ضعف و قوت اين دو فاز بررسي 

و در سال جاري برطرف شود. 
وي افزود: در فاز دوم نيز برخي از نقاط ضعف خريد تضميني 
شيرخام از دامداران مانند يكسان نبودن شرايط خريد برطرف 

شد. 

كنترل و كاهش هزينه هاي توليد دامداران
مديرعامل اتحاديــه مركزي دامــداران ادامــه داد: يكي از 
مســائلي كه بايد در ســال جاري به آن توجه كنيم تغيير در 

شيوه خريد، تســهيل در صادرات شيرخشــك و چگونگي 
 پرداخت بهــاي شــيرخام به دامــداران به صــورت نقدي 

يا غيرنقدي است. 
ســلطاني تاكيــد كرد: در ســال گذشــته هر شــركتي كه 
شيرخشك حاصل از خريد تضميني شــيرخام را از سازمان 
تعاون روســتايي خريــداري مي كــرد بايــد ضمانتنامه اي 
براي حســن انجام كار براي صــادرات آن به ســازمان ارائه 
مي كــرد و در صورتي مي توانســت ضمانت خــود را بازپس 
بگيرد كه برگ ســبز صادراتي شيرخشــكي را كه خريداري 
 كرده بود دقيقا به همان ميزان به ســازمان تعاون روستايي 

تحويل مي داد. 
وي گفت: اگر مانند سال هاي ١٣٩١ و ١٣٩٢ تامين نهاده هاي 

دامي را به عهده اتحاديه دامداران بگذارند مي توانيم با تفاهمي 
مانند تفاهمنامه اي كه در همان ســال ها با شركت پشتيباني 
امور دام امضا كرديم بازار نهاده هاي دامي را به گونه اي كنترل 
كنيم كه هزينه هاي توليد دامداران تا حد ممكن كنترل شود. 

كنتــرل ورودي هزينه هــاي توليــد بــراي 
توليدكنندگان

مديرعامــل اتحاديــه مركزي دامــداران اعلام كــرد: براي 
كنترل قيمت لبنيــات بايد ورودي هزينه هــاي توليد براي 
توليدكنندگان كنترل شود و اگر قيمت نهاده ها در سال جاري 
افزايش پيدا نكند مي توان قول داد كه قيمت شير و لبنيات در 

سال جاري افزايش نمي يابد. 

سلطاني اظهار كرد: براساس آخرين بررسي هاي صورت گرفته 
مقرر شد صادرات شيرخشك با كمك صنايع شير ايران و به 
صورت كارمزدي انجام شود و ديگر مزايده اي براي آن برگزار 

نشود. 

پرداخت بهاي شيرخام به صورت غيرنقدي انجام 
شود

وي تصريح كرد: بــراي پرداخت بهاي شــيرخام خريداري 
شــده از دامــداران نيز معتقديــم كه بهتر اســت به صورت 
غيرنقــدي انجام شــود؛ به گونــه اي كه به جــاي پرداخت 
پول به دامــداران نهاده هــاي ارزان قيمت و بــا ثبات براي 
آنهــا تامين كنيم، چراكه ســبب مي شــود ضمــن كاهش 

 هزينه هــاي تمام شــده آنها، بــازار نهاده ها در طول ســال 
كنترل شود. 

عراق بزرگ ترين خريدار محصولات لبني ايران 
بــه گفتــه ســلطاني، كشــور عــراق بزرگ تريــن و 
مهم تريــن خريــدار محصــولات لبنــي ايــران اســت و 
بعــد از آن افغانســتان، عربســتان و ســاير كشــورهاي 
 آســياي ميانــه از جملــه خريــداران ايــن محصــولات 

هستند. 
لبتــه محصــولات لبنــي مــا بــه   وي ادامــه داد:  ا
 ميــزان كمــي بــه كشــورهاي كانــادا و فرانســه هــم 

صادر مي شوند. 

 مديرعامل اتحاديه مركزي دامداران اعلام كرد

تغيير در نحوه صادرات شيرخشك
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»مايكل دل« از كجا به شهرت رسيد؟
هيچ كس از ابتدا مدير موفق، هنرپيشــه 
مشهور يا پولدار ترين فرد روي زمين نبوده 
است. اغلب افراد مشهور پيش از رسيدن 
به شــهرت و جهاني شــدن از وضعيت 
مالي خوبي برخــوردار نبودند و پنجه در 
پنجه زندگي از تمام توان خود اســتفاده 
كرده اند تا بتوانند اسب ســركش فقر را 
رام كنند. بيشتر اين افراد از مشــاغل معمولی و سطح پايين شروع كردند 
و با برنامه ريزي و پشــتكاري باورنكردني توانســتند نام خود را به عنوان 
موفق ترين ها ثبت كنند. »مايكل دل« يكي از اين افراد است. او بنيانگذار 
شركت توليدي كامپيوتر »دل« است. شايد برايتان جالب باشد كه بدانيد 
»مايكل دل« پيش از رسيدن به اين جايگاه در يك رستوران چيني ظرف 
مي شسته. او از 12 سالگي پول هايش را پس انداز مي كرد. مقداري از آن را 
صرف خريد مجموعه تمبرش مي كرد و مقدار ديگر را براي روياهايش كنار 
مي گذاشت. در دبيرستان نخســتين جرقه هاي شغلي در ذهنش زده شد 
و با طراحي برنامه اي براي شركت » هاستون پست« توانست 18 هزار دلار 
درآمد كسب كند. سپس در خوابگاه دانشجويي پايه هاي افتتاح شركتش 
را طراحي كرد. او مي دانســت كه در دنيايي از رقابت قرار دارد اما مصمم 
بود رقيبان را شكست دهد و شركت خود را ثبت كند. امروزه لپ تاپ هاي 
»دل« در سراسر جهان وجود دارد و با كيفيت و قيمت مناسب خود را در 

دل مشتريانش جا كرده و همچنان می فروشد. 

بازنشستگان، بيمار مي شوند اگر... 
پژوهشگران به تازگي دريافته اند كه سن 
بازنشستگي هيچ تاثيري بر اميد به زندگي 
در افراد سالمند ندارد و آنچه باعث به خطر 
افتادن سلامت فرد مي شود نحوه و شيوه 

زندگي افراد است. 
به گزارش افكارنيوز، براساس جديدترين 
پژوهش هاي انجام شده بازنشستگاني كه 
پس از اتمام كار، خود را از فعاليت هاي اجتماعي دور مي كنند در معرض 

ابتلا به انواع بيماري ها قرار مي گيرند. 
گفتني است سن بازنشستگي تاثيري روي بيمار شدن يا نشدن فرد ندارد، 
كما اينكه افرادي كه در سنين پايين تر بازنشسته مي شوند زودتر از اجتماع 
و فعاليت هاي اجتماعي دور شــده و افسرده مي شــوند. اما افرادي كه در 
سنين بالا بازنشسته مي شوند بيشتر در طول عمر خود در مواجهه با انواع 
استرس ها و تنش هاي كاري قرار گرفته و سلامت قلب آنها تهديد مي شود. 
گفتني اســت اين مطالعه روي گــروه زيادي از داوطلبان در رده ســني 

72تا97سال صورت گرفته است. 
پژوهشگران به سالمندان توصيه مي كنند تا علاوه بر داشتن رژيم غذايي 
ســالم، ورزش و دوري از اســترس حتما تمرين هاي ذهنــي لازم براي 

جلوگيري از زوال مغز را انجام دهند. 

برخورد با كارمنداني از فرهنگ متفاوت
در مشــاغل خرد و كلان هماهنگ كردن 
نيروهاي كاري از فرهنگ هاي متفاوت و 
كشورهاي مختلف همواه چالش برانگيز 
بوده به ويژه فشار هماهنگي بين آنها و حل 
مشكلات نيروي انســاني بيشتر بر دوش 

مدير مجموعه حس مي شود. 
در حقيقت در مقايســه بــا مدير نيروي 
انساني كه قرار است با يك فرهنگ سر و كار داشته باشد مشكلات بسيار 
بيشتر است. اما با توجه به پيشــرفت تكنولوژي و دنياي گسترده اينترنت 
ارتباط برقرار كردن با نيروهاي كاري از فرهنگ هاي مختلف سبب تسهيل 

امور شده است. 
سعي كنيد قانون هايي وضع كنيد كه به صورت كلي بتواند براي همه افراد 
استفاده شود. اين نيروها  بايد خودشان را با شــرايط جديد وفق بدهند و 

قانون هاي كاري كشور موردنظر را بپذيرند. 
براي اين منظور ســعي كنيد در ابتداي كار با آنها صحبت كنيد و وظايف 
آنها را به دقت شرح دهيد تا از بروز مشــكلات آتي خودداري شود. تاكيد 
كنيد همه قوانين و شرح وظايف را مطالعه كنند يا خودتان اين اطلاعات 
را در اختيارشــان قرار دهيد تا در آينده جايي براي شكايت هاي بي مورد 
باقي نماند. قانون كار كشــور را براي آنها خوب توضيح بدهيد و بر موارد 

مهم تاكيد كنيد. 
يكي ديگر از مشكلات تفاوت فرهنگي اســت. اينكه كارمندان با توجه به 
فرهنگ متفاوتي كه دارند بتوانند ارتباط موثري در محيط كار داشته باشند 

از اهميت بسزايي برخوردار است. 
شما به عنوان مدير سعي كنيد با به كارگيري ترفندهاي مديريتي و خلاقيت 
خود زبان مشترك كاري را حكمفرما كنيد. تلاش كنيد مسائل خصوصي 
را وارد محيط كاري نكنيد و از كارمندان بخواهيد در محيط كار فقط به كار 
فكر كنند. در اين رابطه آموزش و دوره هاي كوتاه تربيتي مفيد واقع مي شود. 
جلسات كوتاه و مشاركت در برخي مســائل كاري و ايجاد هدف مشترك 

بسيار موثر است. 
در صورتي كه شما بتوانيد اين هدف مشترك را در رده هاي مختلف كاري 
ايجاد كنيد نيمي از مشكلات شما خودبه خود حل مي شود. به ياد داشته 
باشيد شما با برنامه ريزي دقيق و آموزش صحيح كارمندان و كارگران تان 
مي توانيد هم پروژه هاي خود را سريع تر انجام بدهيد و هم تا حدي فشار هاي 

روحي كارتان را پيشگيري كنيد.

مهارت

نگاه

راهکار

شــايد خيلي از مــا روز اول كاري مــان را هرگز 
فراموش نكنيم. چرا كــه در آن روز مهم، اتفاقات 
و تجربه هايي بــراي ما رقم مي خورد كه شــايد 
پايه ريزي سرنوشــتمان در آينده نزديك يا دور 
باشــد. اما قطعا اعمال و رفتاري وجــود دارد كه 
در چنين روزي بايد از آنهــا اجتناب كرد. در اين 
گزارش سعي مي كنيم بايدها و نبايدهايي را كه در 
اولين روز استخدام، رعايت كردنش براي كارمند 

يا كارگر ضروري است، معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنوز با خلق و خوی 
كارجويان آشنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شما كمك می كند. سعی 
كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درك كنيد 
و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما كه به شما 
كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های خود را 

انجام دهيد.  ورود يك همكار جديد برای كارمندان 
و كارفرما متفاوت است كارفرما با استخدام شما 
يكسری از وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما 
قرار می دهد بنابراين ســعی كنيد در همان روز 
اول كار ايده ها و  نظرات خود را در مورد وظايف و 
مسئوليت ها كمتر بيان كنيد و در ابتدا سعی كنيد 
كه روی شروع كار متمركز شويد و پس از گذشت 
مدتی از انجام كار برای تغيير روند كاری با كارفرما 

مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 

مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 
منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 
كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

بهنگام )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 
را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 
ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 

غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 
مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكاتي مفید براي  روز اول كاري

ترك عادتي كه موجب مرض نيست
حکايت

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اســنادي نسبت به آنها 
مورد بررســي قرار گيــرد. بانك هاي مداخله 
كننده در اعتبارات اسنادي ممكن است به چند 
بانك نيز برسد. در عمل روابط ميان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

دادوســتد پاياپاي يك نوع روش معامله است كه در 
آن كالاها يا خدمات به صورت مستقيم و بدون هيچ 
واسطه اي با كالا يا خدمات ديگر مبادله مي شود و از 
هيچ نوع وسيله اي براي مبادله استفاده نشده و هيچ 

نوع پولي دريافت و رد و بدل نمي شود.
 اين تعريفي است كه سايت ويكي پديا از معامله پاياپاي 
در اختيار ما قرار مي دهد. چنين معامله اي زماني انجام 
مي شده كه پول اختراع نشده بود يا در بحران هاي مالي 
كه در جريان جنگ جهاني صورت گرفت، اســتفاده 
مي شد. شايد با خودتان فكر مي كنيد چنين روشي 
از بين رفته و امروزه با وجود گســترش و پيشــرفت 
تكنولوژي همه مردم جهان مي توانند كسب و كاري 
داشته باشند و خريد و فروش پولي انجام دهند. اگرچه با 

وجود جهان اينترنت و دسترسي به شبكه هاي اينترنتي 
گاهي براي خريد و فروش حتي مجبور نيستيم پول را 
لمس كنيم و با فشار دكمه اي همه معاملات تجاري مان 
انجام مي شود. اما برخلاف تصور شما هنوز هم مناطقي 
در جهان وجود دارد كه دسترسي به اينترنت وجود 
ندارد و هنوز از روش هاي بسيار سنتي خريد و فروش 

استفاده مي شود. 
جالب اســت بدانيد در چين روستايي به نام كاشگار 
وجود دارد كه معامله پاياپاي در آن انجام مي شــود. 
مردي 29 ساله به نام جاي هوانگ مغازه اي باز كرده 
است كه در ازاي فروش وسايل الكترونيكي مثل يارانه 

و تبلت گوسفند مي گيرد.
 او مي گويد با اين كار مردم مجبور نيستند براي فروش 

گوسفندهايشان به شهر بروند تا بتوانند پول لازم براي 
خريد اين وســايل را تهيه كنند. او براي فروش يك 
دستگاه موبايل پيشرفته يك گوسفند، براي تبلت دو 
گوسفند، براي يك سيستم كامل رايانه سه گوسفند 
و براي فروش سيستم هاي بسيار پيشرفته اينترنت و 
ماهواره و... 4 گوسفند مي گيرد. او مي گويد قرار است 
حيوانات ديگري هم براي فروش ساير اقلام الكترونيكي 

به فهرستش اضافه كند. 

معامله پاياپاي

بيماري 32 ساله به سراغ يك پزشك حاذق رفت. 
شــكايتش اين بود: دكتر مــن از دوران بچگي به 
مكيدن انگشت شستم عادت كرده ام و نمي توانم 
جلو اين كار را بگيرم. پزشــك گفت: نترس، مورد 
نگران كننــده اي نيســت. فقط هر بار خواســتي 

انگشــتت را مك بزني، دقت كن تا يك انگشــت 
متفاوت را بمكي! بيمار تلاش كرد دستور پزشكش 
را رعايت كند اما با مشكل بزرگي مواجه شد: هر بار 
دستش را به دهانش نزديك مي كرد، ناچار مي شد 
آگاهانه انگشــت مربوط به آن بار را انتخاب كند. 

بنابراين لازم بود اول فكر كند كــه بار قبل كدام 
انگشتش را مكيده است. هنوز يك هفته نگذشته 

بود كه آن عادت بد از بين رفت!
بيمار خوشحال به پزشــك مراجعه كرد. پزشك 
به او توضيح داد: وقتي بــه كاري عادت مي كنيم، 

مبارزه با آن دشوار اســت؛ اما هنگامي كه همين 
عادت مــا را مجبور كند رفتار جديدي را شــروع 
كنيم، تصميم هاي جديدي بگيريم و انتخاب هاي 
جديدي داشته باشــيم، متوجه مي شويم كه اين 

عادت آنقدرها هم به زحمتش نمي ارزد!


